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دستور قالیباف برای تعیین تکلیف سریع حقوق 
بازنشستگان 

رئیس مجلس شــورای اســامی با 
توجه به ســیل روز جمعه در استان 
از کمیسیون عمران مجلس  فارس 
شورای اسامی خواست تا با فوریت 
و با بررسی میدانی گزارش دقیقی از 
علل وقوع حادثه با تاکید بر شناسایی 
قصــورات احتمالی دســتگاه های 
مســئول به نمایندگان مجلس ارائه 

کند.
به گزارش ایسنا، محمدباقر قالیباف در نطق پیش از دستور خود در جلسه علنی امروز 
)یکشنبه( مجلس شورای اسامی بیان کرد: فرا رسیدن روز مباهله، روزی که خداوند 
متعال بر حقانیت و جایگاه والای اهل بیت )ع( مهر تایید دیگری زد را گرامی می دارم. 
این روز در تاریخ اســام به معنای واقعی کلمه روز اقتدار ایمانی امت اســامی است. 
قدم گذاشــتن در راه حق و ثبات در این مسیر نیز جز با داشتن اقتدار ایمانی راستین 
ممکن نیست. وی همچنین درگذشت جمعی از هموطنان در سیل شهرستان استهبان 
و نی ریز را به خانواده های داغدار ایشان و تمامی مردم شریف استان فارس تسلیت و 
تعزیت گفت و تاکید کرد: ضروری اســت تمامی امکانات دستگاه های اجرایی امدادی 
با سرعت هرچه بیشتر در جهت حل مشکات آسیب دیدگان و مصدومان این حادثه 
به کار گرفته شود و همچنین اقدامات لازم برای جبران خسارات وارده به انجام رسد و 
کمیسیون عمران مجلس شورای اسامی نیز با قید فوریت و با بررسی میدانی گزارش 
دقیقی از علل وقوع حادثه با تاکید بر شناسایی قصورات احتمالی دستگاه های مسئول 

به نمایندگان مجلس ارائه کند.
رئیس مجلس شورای اســامی در ادامه ضمن گرامیداشت فرا رسیدن روز خانواده و 
تکریم بازنشستگان تصریح کرد: مجلس یازدهم از زمان آغاز به کار، رسیدگی به مطالبات 

بازنشستگان را در چارچوب وظایف و اختیارات خود در دستور کار قرار داده است.
قالیباف یادآور شــد: از مهمترین اقدامات مجلس در راستای پاسخ به مطالبات بحق 
بخشی از بازنشستگان ارجمند تعیین تکلیف وضعیت همسان سازی حقوق بازنشستگان 
تامین اجتماعی بود که با پیگیری های ویژه مجلس پس از ســال ها به نتیجه رسید. 
همچنین در بودجه ۱۴۰۱ نیز قریب به ۱۰۰ هزار میلیارد تومان برای استمرار همسان 
سازی و متناسب سازی حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی، کشوری و لشکری در نظر 
گرفته شد.    وی در پایان خاطرنشان کرد: همچنین با توجه به اهتمام ویژه دولت در 
پیگیری مطالبات بازنشســتگان و با توجه به نظر هیات تطبیق مجلس درباره تعیین 
حداقل مســتمری بازنشســتگی، از کارافتادگی و بازماندگان در سال ۱۴۰۱ با قانون، 
ضروری است دولت هرچه سریع تر نسبت به رفع ایراد قانونی و اتخاذ تصمیم لازم برای 

رفع دغدغه های بازنشستگان محترم مبادرت ورزد.

نیویورک پست: ترامپ دیگر شایستگی 
ریاست جمهوری دوباره را ندارد

هیات تحریریه روزنامه نیویورک پســت آمریکا در سرمقاله ای کوتاه اما تند نوشت که 
»هیچ گونــه دفاعی« برای »امتناع دونالد ترامپ از توقف خشــونت« در جریان وقایع 
ششم ژانویه ۲۰۲۱ وجود ندارد و این رئیس جمهوری سابق آمریکا »ثابت کرد لیاقتش 

را ندارد دوباره به عنوان رئیس اجرایی کشور منصوب شود.«
به گزارش ایســنا، نویسندگان این ســرمقاله ۲۶۲ کلمه ای، به لایه های اطاعاتی که 
کمیته تحقیقات درباره وقایع ششم ژانویه در مجلس نمایندگان آمریکا به دست آورده، 
پرداخته و اصل مطلب را اینگونه می بینند: انفعال ترامپ در متوقف کردن این وقایع 
همچنان که در ســالن ناهارخوری خصوصی اش نشسته بود، تلویزیون تماشا می کرد 
و مدت ســه ساعت و هفت دقیقه، در حالی که ساختمان کنگره آمریکا هدف حمله 
حامیانش قرار گرفت و او هیچ کاری نکرد، به مثابه تحریک با ســکوت اســت.در این 
سرمقاله تصریح شد: بحث زیادی در مورد اینکه آیا سخنرانی ترامپ در ششم ژانویه 
۲۰۲۱ به مثابه یک تحریک بوده یا خیر، وجود داشــته اســت. این تا حدودی شبیه 
یک رد گم کنی اســت. آنچه مهم تر است - و در روزهای اخیر هم کاماً واضح شده 
اســت - این است که ترامپ برای توقف خشونت هایی که متعاقب آن اتفاق افتاد، به 
خودش زحمتی نداد.این رسانه خاطرنشان کرد که ترامپ تنها کسی بود که می توانست 

جلوی اتفاقات را بگیرد.

ناتو فعلاً قصد اعزام نظامیان خود به 
اوکراین را ندارد

دبیــرکل ناتو با اعام اینکه پاســخ 
پیشــنهادات  به  بروکســل  کتبی 
امنیتی روسیه در حال تهیه است، 
گفت: این ســازمان قصد اســتقرار 
واحدهــای نظامی خــود در خاک 

اوکراین را ندارد.
به گزارش تســنیم، کاخ کرملین و 
وزارت امور خارجه روســیه پیش از 
این اعام کــرده بودند که مقامات 

مسکو نگران امکان استقرار واحدهای نظامی کشورهای غربی در خاک اوکراین هستند 
و همین وضعیت روسیه را مجبور به اتخاذ تدابیری برای دفاع از منافع خود کرده است.
این در حالی اســت که »جو بایدن« گفته بود که آمریکا قصد اعزام نیروی نظامی به 
اوکراین را ندارد، ولی نظامیان خود را در کشورهای عضو ناتو که به مرز روسیه نزدیک 
هستند، مســتقر خواهد کرد تا در صورت »حمله روسیه به اوکراین« بتوانند سریعاً 

واکنش های لازم را انجام دهند.  
سفارت روسیه در لندن نیز در واکنش به ادعای وزیر خارجه انگلیس درباره »سیاست 
تهاجمی مسکو« تأکید کرد که این کشور کوچکترین قصدی برای حمله به اوکراین 
نداشته و مقامات مسکو بارها این مسئله را اعام کرده اند. ولی وضعیت اوکراین با توجه 
به جنگ داخلی چندین ســاله در این کشــور و اقدامات مخرب و گسترش عملیات 
نظامی در منطقه دونباس، هر روز به سمت انفجاری شدن سوق بیشتری پیدا می کند 
که مسئولیت چنین شرایطی، صرفاً بر عهده، اولاً خود مقامات کی یف و ثانیاً بر عهده 

کشورهای عضو ناتو و از جمله انگلستان است که از آنها حمایت نظامی می کنند.
خبرگزاری »تاس« در این رابطه گزارش داد، »ینس استولتنبرگ«، دبیرکل ناتو، روز 
سه شنبه، در مصاحبه ای با شبکه تلویزیونی سی.ان.ان اعام کرد که پیمان آتانتیک 
شــمالی قصد ندارد در اوکراین نیرو مستقر کند. استولتنبرگ گفت: »ناتو واحدهای 

نظامی خود را در خاک اوکراین مستقر نخواهد کرد.«
عاوه بر این، دبیرکل ناتو یادآور شد که مقامات بروکسل طی هفته جاری پاسخ خود 
به پیشنهادات امنیتی روسیه را به مسکو ارسال خواهند کرد. استولتنبرگ افزود: »ما در 
حال نهایی کردن کار به روی پیشنهادات امنیتی در ناتو هستیم و یک سند مکتوب در 
این رابطه اواخر این هفته به روسیه ارسال خواهیم کرد. ما این کار را به موازات ایالات 
متحده انجام خواهیم داد.«در همین رابطه »بوریس جانسون«، نخست وزیر انگیس هم 
طی سخنرانی خود در پارلمان این کشور اعام کرد که ائتاف آتانتیک شمالی )ناتو( 
بعید است در صورت تشدید وخامت اوضاع، نیروهای خود را به اوکراین اعزام کند. به 

گفته وی، چنین اقدامی بعید است، زیرا اوکراین عضو این اتحاد نیست.
جانســون ادامه داد: »من می دانم که از نظر احساسی بســیاری با این عقیده موافق 
هســتند. البته، به طور غریزی، بسیاری خواستار حمایت فیزیکی فعال از اوکراین در 
قالب نیروهای ناتو هســتند، ولی باید بگویم که فکر نمی کنم در آینده نزدیک چنین 

اتفاقی بیفتد. دلیل آن روشن است، اوکراین عضو ناتو نیست.«

تله »مقصرنمایی« برای ایران
از اسفند ماه ســال گذشته که مذاکرات 
مســتقیم میان هیات های مذاکره کننده 
ایــران و ۱+۴ بــا حضور غیرمســتقیم 
هیــات آمریکایی در وین متوقف شــد، 
کشــورهای غربی عضو برجــام و آمریکا 
در رویکــردی روشــن و کاما هماهنگ 
در موضوع گیری ها و اظهارات رســمی و 
غیررسمی  بازی »مقصرنمایی« ایران را به 
راه انداخته اند؛ شاید ایران در این تله بیفتد 

و بازی از پیش برده را ببازد.
به گزارش ایســنا، با خــروج یک جانبه 
آمریــکا از برجام در می ۲۰۱8، شــاهد 
حمایت سیاســی جامعه جهانی از برجام 
بودیم و آمریکا در این میان به شدت تنها 
ماند و هیچ کدام از اقدامات و تاش های 
دو جانبــه و بین المللــی اش برای از بین 
بردن برجام و کشاندن دوباره پای ایران به 
شورای امنیت سازمان ملل نیز به نتیجه 
نرســید.با روی کار آمدن جو بایدن که با 
شعار بازگشت به برجام توانست صندلی 
ریاســت جمهوری آمریکا را بدست آورد، 
امیدهایی برای احیــای این توافق چند 
جانبه که از حمایت سیاسی بین المللی به 
ویژه سه کشور اروپایی هم پیمان آمریکا 
برخوردار بود، ایجاد شد اما بایدن برخاف 
دیگــر توافق ها و معاهدات بین المللی که 
فوری به آنها بازگشت، از بازگشت فوری 

و یک جانبه به برجام امتناع کرد.

چنــد ماهی طول کشــید تــا آنها برای 
مذاکــرات احیای برجام اعــام آمادگی 
کنند و در نهایت در شــش دور مذاکره 
مشــخص شد این کشــور حاضر نیست 
رفع تحریم ها در چارچــوب برجام را به 
نحوی که متضمن منفعت مطلوب و موثر 
اقتصادی ایران باشــد، اجرا کند و اساسا 
در عمل همان خط و مشی دولت ترامپ 
یعنی فشــار حداکثری و تحریم ها درباره 
ایران و برجام دنبال شد. با این حال دولت 
بایدن در ویترین کارش سعی کرد از خود 
کشــوری اهل تعامل و مذاکــره به افکار 
عمومی نشان دهد و از موضع گیری های 
ســخت گیرانه اجتناب کرد و سه کشور 
اروپایی را در این مســیر بیش از پیش با 
خود همراه ســاخت و موضع گیری های 

سخت را به آنها سپرد.
برخاف سه ســال پایانی دولت ترامپ، 
سه کشــور اروپایی با همراهی و تشویق 
آمریکا و اســراییل از هر گونه فشــار به 
ایران در مجامع بین المللی استقبال و از 
صدور بیانیه های تند و قطعنامه در شورای 
حکام آژانــس بین المللی حمایت کردند. 
آمریکا بــا همراه کردن رافائل گروســی 
مدیرکل آژانــس بین المللی انرژی اتمی 
توانست فشارهای بیشــتری را از منظر 
فنــی و حقوقی متوجه ایران کند و اتفاقا 
در این مســیر موفق هم بــود. اخال در 

مذاکرات فنی ایران و آژانس درباره برخی 
موضوعــات پادمانی و تهدیــد ایران به 
خودداری از کاهش بیشتر همکاری های 
فراپادمانی و برجامی از جمله اقداماتی بود 

که در این مدت کوتاه شاهد بودیم.
ایران در روند مذاکــرات احیای برجام از 
ابتدا در دو جبهه مذاکرات فنی و سیاسی 
به بیــان خواســته ها و مطالباتش برای 
بازگشــت به برجام ادامه داد و همواره بر 
رفع موثر و مطلوب تحریم ها تاکید داشته 
است، اما آمریکا راضی نمی شد نسبت به 
رفع تحریم ها به شکلی که تضمین کننده 
منفعت اقتصادی ایران باشد، اقدام کند. 
واقعیت این اســت، برجام با تحریم هایی 
که در دولت ترامپ به عناوین دیگری به 
جز هســته ای اجرا و اعمال شد در عمل 
به گروگان گرفته شــده است و تا وقتی 
این گره ها که علی الظاهر ربطی به برجام 
ندارند اما بر اجرای آن موثر هســتند، از 
پای برجام باز نشود، اجرای آن برای ایران 
فایده ای در بر نخواهد داشت. عاوه بر این، 
تجربه تلخ و تکان دهنده خروج یک جانبه 
آمریکا از توافق هســته ای موجب شــده 
تا ایران با تدبیر و هوشــمندی بیشتری 
نسبت به تعهدات طرف مقابل نگاه کند. 
ایران بر دریافت تضمین های سیاســی و 
حتی قانونی یک جانبه از ســوی آمریکا 
بیش از تضمین  بین المللی تاکید کرده اما 

آمریکاحاضر به ارایه این تضمین ها نیست 
و از رفع تحریم های غیرهسته ای موثر بر 

برجام طفره می رود.
سیاســت دولت بایدن بــه نوعی همان 
سیاســت »هویج و چماق« است که از از 
سوی ترامپ سیاست »فشار حداکثری« و 
اعمال تحریم های بیشتر نام گرفت. ترامپ 
در اجرای سیاست فشار حداکثری، بیش 
از پیش بر قدرت اول بودن آمریکا و امتیاز 
ندادن به کشورهای اروپایی تمرکز داشت، 
اما بایدن مســیر امتیاز دادن برای همراه 
کردن این کشــورها با سیاست هایش را 
دنبال می کند، از این رو شاهد هستیم که 
هر روز بیشــتر از قبل کشورهای اروپایی 
و دیگر متحدانش را با خود همســو می 
کند؛ اساسا جوســازی و جهت دادن به 
افکار و اذهــان عمومی علیه کشــور یا 
کشورهایی در راستای منافع ملی آمریکا 
از مهم ترین اقدامات آمریکا در پیشــبرد 
منافع ملی اش بوده اســت. از این رو باید 
گفت، به همان نسبت که ترامپ نتوانست 
با همه قلــدری اش و اعمال تحریم های 
حداکثری علیه ایران بدون تکیه بر اقناع 
افکار عمومی بین المللی و همراهی جامعه 
جهانی، کاری از پیش ببرد و ریشه برجام 
را از اســاس بزند،  بایدن و تیم سیاســت 
خارجی اش این توانایی و مهارت را دارند 
تا با همراه ســاختن کشورهای اروپایی و 

جامعه جهانی، ایران را مقصر شکســت 
احتمالی مذاکــرات احیای برجام معرفی 
کند. شــاید هنوز حفظ برجام برای ایران 
و کشــورهای باقی مانده در این توافق و 
حتی آمریکا به دلایل سیاسی، اقتصادی 
و بین المللی منفعت هایی دارد و طرف ها 
بخواهند چراغ خاموش این ماشــین به 
راه خود ادامه دهد اما دولت و دســتگاه 
سیاســت خارجی باید به این نکته توجه 
کننــد، هر چند بایدن خــروج ترامپ از 
برجام را زیر ســوال برده است اما سعی 
دارد آمریــکا را از انــزوا و بدنامی خروج 
یک جانبه از برجام خارج کند، از این رو 
تاش دارد تا با مقصر معرفی کردن ایران 
در شکست مذاکرات احیای برجام بدنامی 

قبلی را پاک کند.
اگر دستگاه سیاســت خارجی کشور به 
سیاست سکوت رسانه ای خود و استفاده 
نکردن از دیپلماســی عمومــی به نحو 
مطلوب ادامه دهد، در عمل فضا و شرایط 
را برای فشار بیشــتر بر ایران و بازگردان 
قطعنامه های شــورای امنیت علیه ایران 
در چارچــوب برجام بــا تحریک یکی از 
کشورهای اروپایی، فراهم می کند. در این 
شرایط که اروپا با آمریکا هر روز بیشتر و 
بیشتر همراه می شود، بایدن دیگر نیازی 
به بازگشت به برجام و استفاده از مکانیسم 

ماشه هم نخواهد داشت.

خبر

چرا مرز ایران و ارمنستان خط قرمز تهران است؟
سه دهه از درگیری های باکو و ایروان می گذرد و 
اخیرا این تنش ها به مالکیت منطقه »زنگه زور« 
کشیده شده که مرز ایران و ارمنستان را تعریف 
می کند، مرزی که جمهوری اسامی به شدت 

روی آن حساس است.
»همســایگی« ســرفصل مهمی از سیاست 
خارجی هر حکومت اســت که اهمیتی بالاتر 
و بیشــتر از برقراری روابــط و همکاری های 
دوجانبه دارد. اگرچه ایران در مدت 8 ســال 
ریاست جمهوری حســن روحانی به واسطه 
تمرکز دولت بر توافقات هسته ای و گفتگو با 
غرب، تا حدی از »سیاست همسایگی« غافل 
شده بود؛ اما حفظ رابطه با کشورهای همجوار 
به ویژه همســایگان مبتنی بر حفظ صلح و 
ثبات در منطقه، موضع همیشگی جمهوری 
اسامی بوده است.علیرغم حُسن توجه ایران 
نسبت به همسایگان در بازه های مختلف زمانی 
و حمایت هــای تهران از آنهــا در تهدیدهای 
متفاوت منطقه ای و فرامنطقه ای، چند سالی 
اســت در پی تنش های ناحیه شمالغرب، مرز 
مشــترک کشــور با جمهوری ارمنستان به 
حاشــیه ناامنی کشیده شده اســت.ادامه دار 
شدن اما و اگرها درباره مرز ۳8 کیلومتری ایران 
و ارمنستان موجب شد، بعد از کارشناسان و 
مقامات مختلف، بار دیگر رهبر معظم انقاب 
در ایــن باره موضع صریح خود را اعام کنند. 
ایشــان در دیدار اخیر بــا »ولادیمیر پوتین« 
رئیس جمهور روسیه تأکید کردند: »جمهوری 
اسامی، سیاست ها و برنامه هایی را که منجر به 
بسته شدن مرز ایران و ارمنستان شود، هرگز 

تحمل نخواهد کرد.«
سرمنزل دعوای قره باغ

ســرآغاز ایــن درگیری ها به ســال ۱۹۹۴ 
میادی و جنــگ اول »قره باغ« برمی گردد، 
منطقه ای که ارمنســتان و آذربایجان بر سر 
مالکیت آن تنش های زیادی را تجربه کرده 
و هزینه های دیپلماتیک، سیاســی، انسانی، 
نظامی و لجستیکی قابل توجهی را متحمل 
شــده اند. این جنگ بــدون تغییر مرزهای 
جغرافیایی بعد از چهار سال به حالت »آتش 
بس« درآمد. از آنجا که »آتش بس« برای دو 
کشور با مرز زمینی مشترک وضع مطلوبی 
نبود، کشورهای ثالث از جمله آمریکا و فرانسه 
و روســیه تاش خود را بــرای تغییر اوضاع 

حاکم به شــرایط »صلح« ادامــه دادند، اما 
علیرغم کشمکش های طولانی مدت، نه تنها 
این تاش ها به صلح نینجامید بلکه دو دهه 
بعد، این منطقه برای بار دوم شاهد درگیری 
مســلحانه میان دو جمهــوری آذربایجان و 

ارمنستان بود.
نهایتاً بعد از جنگی ۴۴ روزه، باز هم توافق بر 
سر آتش بس میان دو کشور این بار با وساطت 
روســیه و ایران موجب شد، آتش جنگ به 
صورت موقتی خاموش شود؛ البته این بار هم 

خبری از توافقی برای صلح به میان نیامد.
درگیری ایروان و باکو در سال ۲۰۲۰، تحول 
مهمــی در وضعیت مرزهــای آذربایجان با 
ایران و ارمنســتان ایجاد کرد، آنچنان که با 
کنار رفتن »جمهــوری خودخوانده قره باغ« 
و پیوستن دوباره آن به حاکمیت جمهوری 
آذربایجان، پس از سه دهه نوارهای مرزی در 

منطقه شمال غرب رسمیت یافت.
رهبر انقاب در پی تغییرات مذکور، نسبت 
به بازگشت منطقه قره باغ به آذربایجان ابراز 
خرسندی کردند و در سرمنزل این پیشامد، 
با صراحت کام خطرات احتمالی را متذکر 
شدند و گفتند: »البته اگر سیاستی مبنی بر 
مســدود کردن مرز ایران و ارمنستان وجود 
داشته باشد، جمهوری اسامی با آن مخالفت 
خواهد کرد چرا که این مرز یک راه ارتباطی 

چند هزار ساله است.«
آذربایجان مرز ایران و ارمنستان را می خواهد

سوال این اســت که در میان درگیری های 
آذربایجان و ارمنســتان، چــه چیزی باعث 
شده مرز مشترک ایران و ارمنستان به خطر 
بیفتد؟ ماجرا به یکی از بندهای موافقتنامه ای 
برمی گردد که برای آتش بس در جنگ قره باغ 

دوم میان باکو و ایروان امضا شد.
در حقیقت دعوا بر سر »کریدور نخجوان به 
جمهوری آذربایجان« است. این کریدور که با 
نام »دالان زنگه زور« در نقشه های جغرافیایی 
مشــخص می شــود، دقیقاً همان مرز ۳8 
کیلومتری مشترک ایران و ارمنستان است؛ 
همان نوار جنوب خاک ارمنستان که می تواند 

آذربایجان را به نخجوان وصل کند.
اگرچه ارمنستان قائل به واگذاری »زنگه زور« 
به آذربایجان یا هر کشور دیگری نیست، اما 
نکته قابل توجه آن اســت که تصمیم گیری 

بر سر این منطقه موضوعی میان حاکمیت 
ایروان و باکو نیســت. ایران به عنوان کشور 
ثالثی که به صورت مستقیم تحت تأثیر این 
تصمیــم قرار خواهد گرفــت، از آغاز ماجرا، 
موضع خود را به صراحت اعام کرده اســت. 
»سعدالله زارعی« کارشناس و تحلیلگر مسائل 
منطقه معتقد است: »به هیچ وجه نباید به 
جمهوری آذربایجان اجازه داد، این تحولات 
غیرطبیعــی و توطئه محور را بــا واژه توافق 

فی مابین دو دولت تفسیر کند«.
همانطور که پیش از این بدان اشــاره شــد، 
حفظ، تقویت و گسترش سیاست همسایگی 
در دستگاه دیپلماســی جمهوری اسامی 
ایران به ویژه در دولت ســیزدهم مورد توجه 

جدی قــرار دارد و مقامات و کارشناســان 
ایران بارها تاکید کرده اند اجازه نخواهند داد 
درگیری های دو کشور منجر به از دست رفتن 

مرز ایران و ارمنستان شود.
حساسیت تهران روی منطقه »زنگه زور«

اگرچــه تهــران در جریــان درگیری های 
آذربایجان و ارمنستان بر سر منطقه قره باغ 
با باکو همراه بود و از بازگشــتن این منطقه 
به جمهوری آذربایجان که توسط ارمنستان 
اشغال شده بود استقبال کرد، اما نقل »دالان 

زنگه زود«، نقل دیگری است.
حذف خط مرزی ایران با منطقه ارمنستان 
و تغییرات ژئوپلیتیکــی در قفقاز، تبادلات 
تجاری در این منطقه را دچار مشکل می کند 
و روشن است که نادیده گرفتن و بی توجهی 

به تحولات شــمالغرب، در آینده خســارت 
زیادی را متوجه روابط تهران و ایروان خواهد 
کرد. عاوه بر ایــن منطقه ای که آذربایجان 
برای تصاحب آن قد علم کرده است، اگرچه 
به لحاظ طولی رقم بزرگی ندارد اما همین نوار 
کوچک، همسایگی و همجواری ایران با یکی 

از همسایگانش را تعریف می کند.
در ماجرای »زنگه زود« با اشغال خاک رسمی 
و قانونی یک کشــور روبرو هستیم و این در 
حالی است که جمهوری اسامی ایران برای 
حفظ تمامیــت ارضی کشــورهای منطقه 

اهمیت ویژه ای قائل است. 
نقش جدی و محوری همکاری ها با ارمنستان 
و برنامه های میان مدت و بلند مدت ایران در 

توسعه مناســبات ریلی، اقتصادی، تجاری، 
ترانزیتی و مرزی بین تهران و ایروان و سایر 
کشورهای قفقاز جنوبی دلیل محکمی برای 
آن است که جمهوری اســامی از هرگونه 

تغییرات ژئوپلیتیک پیشگیری کند.
پای صهیونیست در میان است

حساســیت حفظ مرز ایران و ارمنســتان 
وقتی بیشتر می شود که ردپای دسیسه های 
آمریکایی- اسرائیلی در این ماجرا روز به روز 
پررنگ تر می شــود. دخالت ها و حمایت های 
رژیم صهیونیســتی از جنگ و تنش در این 
منطقه نشــان می دهد منفعت آنها در ادامه 
درگیری ها است؛ آنچنان که در جریان جنگ 
۴۴ روزه دو کشــور، در شرایطی که ایران و 
روسیه می کوشیدند صلح یا دست کم آتش 

بس را برقرار کنند، اسرائیل با فروش جنگ 
افزار و تسلیحات به جمهوری آذربایجان به 

آتش این جنگ هیزم می ریخت.
کارشناسان معتقدند هر چقدر از نقش مخرب 
مداخله جویان فرامنطقه ای کاسته شود، همان 
میزان می توان به برقــراری صلح و ثبات در 

منطقه امیدوار بود.
عقل سلیم به ارمنستان چه می گوید؟

همه این موارد در حالی است که تحلیلگران 
مکرراً هشدار می دهند هر دولتی در جمهوری 
ارمنستان، دالان و کریدور »زنگه زود« را در 
اختیار جمهوری آذربایجان قرار دهد، سقوط 
خود را رقم زده اســت؛ چرا که این تصمیم 
قطعاً باعث فروپاشــی جمهوری ارمنستان 

خواهد شد. 
زارعی در این باره با تأکید بر اینکه مرز ایران 
و ارمنســتان برای ایروان اهمیتــی فراتر از 
تبادلات تجاری دارد، می گوید: »ارمنستان در 
این معامله، همسایگی با ایران که می تواند از 
آن در شرایط مورد تهدید واقع شدن از سوی 
ترکیه یا آذربایجان و یا گرجســتان استفاده 

کند را از دست می دهد«.
وی درباره از دست رفتن بخش قابل توجهی 
از مناسبات تجاری دو کشور، بیان می کند: 
»ارمنستان یک اســتان حساس که جنبه 
ترانزیتــی دارد را به دشــمن خــود واگذار 
می کند؛ در حالی که این خسارت ژئوپلیتیکی 
و ژئواستراتژیکی با هیچ وعده اقتصادی و یا 
سیاسی قابل جبران نیست؛ ارمنستان به طور 
قطع با حمله باکو به قره باغ شــمالی مواجه 
می شــود و این بخش ارمنی نشین را هم به 
ســادگی از دســت می دهد و در جغرافیای 

مخالفان خود محصور خواهد شد«.
این نکته حائز اهمیت است که نیاز جمهوری 
آذربایجان برای ارتباط مســتقیم زمینی به 
نخجوان قابل درک اســت؛ اما به طور قطع 
چنین خواسته ای با اقدام نظامی نه از سوی 
ارمنســتان، نه از سوی ایران و نه حتی سایر 
کشورهای منطقه قابل پذیرش نبوده و نخواهد 
بود. آنچه در سیاست منطقه ای روشن است، 
این است که هنگامی که یک همسایگی به 
پایان می رسد خطر درگیری و جنگ، افزایش 
پیدا کرده و ناامنی هم برای خود رقم می زند 

و هم به کشورهای اطراف می کشاند.
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منتظر ارزانی برنج باشید
فعالان بــازار برنج اعتقاد دارنــد با افزایش 
فرایند برداشــت از هفته آینده، می توانیم 
شاهد افت قیمت ها در شمال کشور و بازار 

باشیم.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
خبرآناین، بررسی قیمت ها در بازار خودرو 
نشان می دهد که قیمت هر کیلوگرم برنج در 

حدود 8۰ تا ۱8۰ هزار تومان قیمت دارد.
آن طور که از قیمت ها برمی آید، برنج هاشمی 
معطر درجه یک آستانه اشرفیه در بازار ۹8 
هزار تومان قیمت دارد. برنج عنبربو نیز به 

قیمت 8۵ هزار تومان با فروش می رود.
در این میان، برنج هاشــمی معطر گیان 
هر کیلوگرم ۹۱ هزار تومان و برنج دم سیاه 
درجــه یک ۱۳۵ هــزار تومــان به فروش 
می رود. در لیســت قیمت ها نیز برنج ایرانی 
هاشــمی به قیمت ۹۵ هزار و ۵۰۰ تومان 
و برنج طارم هاشمی ۱۷۴ هزار تومان دیده 

می شود.
برنج ارزان می شود؟

در همین رابطه، اخیرا حسن تقی زاده، عضو 
انجمن صنفی برنج فروشان استان مازندران 
گفته، قیمت هر کیلوگرم برنج هاشــمی و 

طارم درجه یک کشــت اول در شــمال به 
۹۰ تا ۹۵ هزار تومان رســیده که نسبت به 
هفته های گذشته بین ۲۵ تا ۳۰ هزار تومان 

کاهش را نشان می دهد.
ایــن در حالی اســت که به گفتــه او، در 

هفته های گذشته قیمت هر کیلوگرم برنج 
هاشمی و طارم در شــمال کشور به ۱۲۰ 
هزار تومان نیز رســیده بــود که با افزایش 
فرایند برداشــت از هفته آینده، می توانیم 
شاهد افت قیمت ها در شمال کشور و بازار 

باشیم.
وی عنوان کرده، هم اکنون برداشــت برنج 
درجه یک طارم و هاشــمی از مزارع شمال 
آغاز شده و برداشــت برنج های پرُمحصول 
فجر، شــیرودی و ندا از اوایل شــهریورماه 

شروع می شود.
تقی زاده به ایرنا توضیح داده، اکنون قیمت 
هر کیلوگرم برنج هاشمی و طارم درجه یک 
سال گذشته با قیمت 8۰ تا 8۵ هزار تومان 
از کشــاورزان خریدرای و با نرخ ۹۰ تا ۹۵ 
هزارتومان در بازار عرضه می شود. همچنین 
قیمت هر کیلوگرم برنج سال گذشته فجر 
۶۷ هزار تومان، شیرودی ۵۵ هزار تومان و 
نــدا ۵۰ هزار تومان با احتســاب ۱۰ تا ۱۵ 
درصد شکسته اســت که به ترتیب با نرخ 
هــای ۷۵ هزار تومان، ۶۲ هزار تومان و ۵8 
هزار تومان در بازار شــمال کشور به فروش 

می رسد.
در این میان، طبق اعام معاون گمرک ایران 
ممنوعیت فصلی واردات برنج در امسال لغو 
و اجرایی نخواهد شد؛ بر این اساس واردات 

این کالا به روال قبل ادامه دارد.
آن طور که فرود عســگری - معــاون امور 

گمرکی گمرک ایران  اعام کرده است، طبق 
تصمیم سی امین نشست ستاد تنظیم بازار 
و بر اساس پیشنهاد وزارت جهاد ممنوعیت 

فصلی برنج در امسال لغو شد.
به گفتــه وی، لغو ممنوعیت فصلی واردات 
برنــج امروز همزمــان بــا اول مردادماه به 

گمرکات اجرایی اباغ شد.
در این رابطه یادآور می شود براساس بند 8 
مندرجات ذیل یادداشت فصل دهم قانون 
مقررات صادرات و واردات، ترخیص برنج در 
فصل برداشت ممنوع و زمان این ممنوعیت 
از اول مردادماه هر ســال تــا پایان آبان ماه 

همان سال تعیین شده است.
اما با توجه به وضعیت بازار داخل و افزایش 
قیمت ها، از مدتــی قبل مذاکرات برای لغو 
ممنوعیت واردات در امسال در جریان بود 
و واردکنندگان خواستار ادامه روند واردات 

بودند.
در ســال گذشــته نیز با توجه به وضعیت 
واردات برنج و هشــدارهایی کــه در مورد 
افزایش نرخ وجود داشت، رایزنی بسیاری در 
مورد لغو ممنوعیت انجام ولی با آن موافقت 

نشده بود.

تغییر فرآیند قیمت گذاری کالاها منتفی شد
ســازمان حمایت اعام کرد که تغییر 
فرایند قیمت گذاری کالاها صرفا یک 
پیشــنهاد اولیه در یکی از جلســات 
تنظیــم بازار بــوده و در همان مقطع 

زمانی منتفی شده بود.
بــه گــزارش روزنامه »صبــح امروز« 
و به نقــل از مهــر، روابــط عمومی 
ســازمان حمایت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان اعــام کرد که فرایند 

قیمت گذاری بیان شــده در مکاتبه این ســازمان که در برخی رسانه ها منتشر شده 
است؛ به عنوان یک پیشنهاد اولیه در یکی از جلسات تنظیم بازار مطرح شده بود که 
در عمل قابلیت اجرا نداشته و در همان مقطع زمانی منتفی شده بود. ارسال این مکاتبه 
ناشی از عدم اطاع از منتفی شدن این فرایند بوده است. کماکان مرجع قیمت گذاری 
کالا و خدمات، ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولید کنندگان است و در موارد 

خاص پیشنهاد این سازمان برای تأیید در ستاد تنظیم بازار مطرح می شود.
گفتنی است، چند روز پیش نامه ای از حسین فرهیدزاده، سرپرست سازمان حمایت 
تولیدکنندگان و مصرف کنندگان، به معاونان وزارت صمت منتشر شد که بر اساس آن 
مقرر شده بود درخواست افزایش قیمت کالاها در دفاتر تخصصی وزارت صمت و جهاد 
کشــاورزی، سازمان حمایت، کمیسیون اقتصادی دولت و ستاد تنظیم بازار بررسی و 

تأیید شود و در نهایت به تأیید رئیس جمهور برسد.

قیمت سیمان به ۵۲ هزار تومان رسید
ســخنگوی وزارت صمت با اشــاره به 
عرضــه یک میلیــون و ۲۶۰ هزار تن 
سیمان به بورس کالا گفت: هم اکنون 
قیمت هر پاکت سیمان در بورس کالا 
۳۶ هــزار تومان و در بــازار ۵۲ هزار 

تومان شده است.
به گــزارش روزنامه »صبــح امروز« و 
به نقل از مهــر، امید قالیباف در مورد 
قیمت سیمان اظهار کرد: سال قبل در 

همین ایام به دلیل کمبود برق قیمت هر کیسه سیمان از صد هزار تومان هم تجاوز 
کرد، در آن زمان زیرســاخت لازم وجود نداشت و از این رو وزارت صمت بستر عرضه 
ســیمان در بورس کالا را فراهم کرد که پس از این اقدام قیمت هر کیسه سیمان به 

۲۵ هزار تومان هم رسید.
ســخنگوی وزارت صمت افزود: اخیراً هم باز به دلیل قطع برق قیمت هر کیسه سیمان 

به حدود 8۰ هزار تومان رسید که این بار هم با همان سازوکار بازار سیمان کنترل شد.
وی ادامه داد: در بورس کالا یک میلیون و ۲۶۰ هزار تن سیمان عرضه و قیمت هر پاکت 
۳۶ هزار تومان تعیین شد و در بازار نیز قیمت هر پاکت سیمان ۵۲ هزار تومان شده است.

قالیبــاف در مورد تفاوت قیمت بورس کالا و بازار، گفت: تفاوت این ارقام از آن جهت 
اســت که قیمتی که در بورس کالا تعیین می شــود بدون ارزش افزوده و هزینه های 
جانبی اســت؛ پس هزینه ارزش افزوده )۹ درصد(، حمل و نقل )۱۵ درصد( و ســود 

خرده فروشی )۱۵ درصد( به آن اضافه و قیمت بازار تعیین می شود.

احتمال افزایش نرخ گوشت در آستانه محرم
عضو هیات مدیره اتحادیه فروشندگان 
گوشت گاوی خاطر نشان کرد: قیمت 
گوشــت گوســاله در هفته های اخیر 
تغییر نکــرد و ثابت مانــد و مغز ران 
گوســاله کیلویی ۲۲۰ هــزار تومان، 
گوشــت چرخ کرده مخلوط ۱۷۵ هزار 

تومان بفروش می رسد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایلنا، نیما حبیب فر با اشاره به ثبات ایجاد شده 
در بازار گوشــت گوساله، گفت: میزان خرید گوشت در هفته های اخیر نوسان  زیادی را 
تجربه نکرد چراکه تقاضای چندانی برای خرید وجود ندارد؛ عاوه بر کاهش قدرت خرید 

مصرف کنندگان گرمای هوا نیز بر ریزش مصرف گوشت تاثیر گذاشته است.
وی با بیان اینکه بدون تردید در ماه محرم شاهد افزایش قیمت گوشت در بازار خواهیم 
بود، تصریح کرد: در این ماه تقاضا برای خرید گوشــت افزایشی می شود از این رو این 

احتمال وجود دارد که قیمت گوشت ۱۰ تا ۱۵ درصد افزایش پیدا کند.
به گفته این فعال صنفی؛ قیمت گوشت گوساله در هفته های اخیر تغییر نکرد و ثابت 
ماند و مغز ران گوساله کیلویی ۲۲۰ هزار تومان، گوشت چرخ کرده مخلوط ۱۷۵ هزار 

تومان بفروش می رسد.
عضو هیات مدیره اتحادیه فروشــندگان گوشت گاوی در پاسخ به این پرسش که آیا 
شرکت پشتیبانی امور دام با عرضه گوشت تنظیم بازاری در ایجاد تعادل در بازار ورود 
خواهد کرد؟ گفت: شــرکت پشتیبانی ذخایر استراتژیک قابل توجهی دارد و گوشت 
گوســفند و گوساله منجمد و گرم تولید داخلی و خارجی را در شرایط حساس برای 
تنظیم بازار عرضه می کند این احتمال وجود دارد از هفته آینده توزیع گوشــت را در 

بازار آغاز کند.
وی با بیان اینکه واردات گوشت در حال انجام شدن است، تصریح کرد: فاصله معناداری 
بین نرخ گوشت گوساله و گوسفند وجود ندارد و از آنجایی که در بسیاری از هیات ها 

گوسفند نذر می شود از گوشت گوساله به عنوان گوشت کمکی استفاده می شود.
به گفته این فعال صنفی؛ گوشــت گوساله گوشت خالص است که استخوان، چربی و 
غدد ندارد از این رو از لحاظ اقتصادی به صرفه تر اســت که گوساله خریداری شود اما 
از آنجایی که این تفکر وجود دارد که گوشــت گوساله سرد است مردم بیشتر گوشت 

گوساله خریداری می کنند.

این گروه از بازنشستکان از لیست دریافت 
وام حذف شدند

مدیرکل فرهنگی و اجتماعی صندوق 
بازنشستگی کشوری از مشخص شدن 
نتایج ثبت نام اینترنتی وام ضروری ۱۵ 

میلیون تومانی این صندوق خبر داد.
بــه گــزارش روزنامه »صبــح امروز« 
و به نقــل از خبرآنایــن، در بودجه 
ســال ۱۴۰۱ سازمان تامین اجتماعی 

اعتباری پنج هزار میلیارد تومانی برای وام ضروری بازنشستگان پیش بینی شده است. 
این یعنی از میان جمعیت ۳.۶ میلیون نفری بازنشســتگان سازمان تامین اجتماعی، 

حدود ۴۱۶ هزار نفر شانس دریافت این تسهیات را دارند.
محمود مرتضایی فرد با بیان اینکه نتایج و اســامی واجدان شرایط از اول مرداد ماه۱۴۰۱ 
در درگاه خدمات الکترونیکی صندوق به نشانی sabasrm.ir قابل مشاهده است، اظهار 
داشت: بازنشستگان می توانند با شماره دفترکل بازنشستگی، کد ملی و شماره حساب بانک 

صادرات که از آن حقوق بازنشستگی دریافت می کنند، نتایج اعامی را مشاهده کنند.
وی ادامه داد: ورثه پسر که در سه سال آینده از لیست وظیفه بگیری حذف می شوند، وظیفه بگیران 
تک ورثه ای که سن آنان بیش از 8۰ سال باشد، بازنشستگان و وظیفه بگیرانی که حکم ترمیم سال 
جاری برای آنان صادر نشده باشد و درخواست هایی که فرم رضایت نامه وراث آنها در سامانه تایید 

نشده باشد، چهار دسته ای هستند که در ابتدا از لیست واجدین شرایط حذف شده اند

خبر

مصوبه شورای پول و اعتبار در شبکه بانکی نیازمند بازبینی است؛

تیر خلاص به شفافیت بانکی!
اخیرا حذف تســهیات زیر ۱۰۰ میلیارد 
تومان از وضعیت تسهیات دهی بانک ها 
در گزارش هــای بانک مرکزی که مصوبه 
شــورای پول و اعتبار اســت بسیاری را 
نگران کــرده چراکه این اتفــاق در گام 
نخست عدم شفافیت که رکن اصلی هر 
سیستمی است را با چالش مواجه میکند و 
پس از آن نیز می توان گزینه هایی همچون 
خطا در بررسی عملکرد بانکها و احتمال 

فساد سیستمی را برشمرد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از مهر، به نظر می رســد مصوبه شــورای 
پول و اعتبار به منظور حذف تســهیات 
زیر ۱۰۰ میلیارد تومان، هدف مهم وزارت 
اقتصــاد و بانک مرکزی را در راســتای 
شفافیت تسهیات بانکی به حاشیه براند.
قدرت بانک ها در هدایت جریان نقدینگی

نظام بانکداری در تمام کشــورها وظایف 
ســنگینی در اجرای سیاستهای پولی و 
مالی دولت به عهــده دارد و بانک ها باید 
در راســتای اهداف و وظایف خود با بهره 
گیری از دســتاوردهای علمی و فناوری 
بــرای دوام در محیط پر از تحول و تغییر 
فردا، خود را آماده سازند. زیرا تسهیات 
دهی، ســپرده گیری، ســرمایه گذاری، 
تأمین مالی پروژه ها و ســایر عملیاتی که 
بانک ها انجام می دهند مستقیماً با پول و 
نقدینگی مرتبط است و بانک ها می توانند 
به وســیله این قدرت خــود در هدایت 
جریان نقدینگی کشور، فعالیت هایی که 
به تولید منجر شده را رشد داده و موجب 
رونق اقتصادی کشور شوند یا برعکس به 
فعالیت هایی که با قصد سوداگری و دلالی 
صورت می گیرند ضریب داده و در نهایت 
به طیف خاصی از جامعه سود و به عموم 

جامعه زیان برسانند.
شفافیت در تســهیات دهی بانک ها به 
این معنی است که بانک مرکزی اطاعات 
مربــوط به تســهیات دهــی بانک ها و 
همچنین فرآیندهای تصمیم گیری خود 
را به شــیوه ای روشن، آشکار و بهنگام در 
اختیار عموم و بازارها قرار دهد. روشــن 
بودن اهداف شفافیت در تسهیات دهی 
بانک ها توسط بانک مرکزی، نااطمینانی را 
کاهش و با کمک به خانواده ها و بنگاه ها 
در پیــش بینی اقدامــات بانک مرکزی، 
کارایی این سیاســت را افزایش می دهد. 
افشای کامل، بموقع و با کیفیت اطاعات 
تســهیات دهــی بانک ها، بــه افزایش 
شفافیت این اطاعات منجر شده و عدم 

تقارن اطاعاتی را کاهش می دهد.
انتشار لیست تســهیات کان بانک ها؛ 

اقدامی به جهت افزایش نظارت عمومی
در همیــن راســتا وزارت اقتصاد و بانک 
مرکزی از اوایل امســال بــرای اولین بار 
در تاریخ بانکداری کشــور اقدام به انتشار 
لیست تسهیات کان بانک ها کرد؛ اقدام 
مهمی که به جهت افزایش نظارت عمومی 
بر عملکرد و تسهیات دهی بانک ها، اولین 
بار در آخر فروردین ماه امسال و با انتشار 
لیست بدهکاران بزرگ بانک های دولتی و 

خصوصی اتفاق افتاد.
البته در این گزارش تنها اطاعات مربوط 
به ۱۴ بانک منتشر شــد اما مجدداً این 
اطاعات در آخر اردیبهشــت ماه امسال 
توســط بانک مرکزی بروزرســانی شد و 
اطاعات ۳ بانــک دیگر نیز به بانک های 

قبلی اضافه شد.
در اول تیرماه عاوه بر اطاعات بانک های 
قبلی، اطاعات 8 بانک دیگر نیز منتشر 
شد اما یک تغییر مهم اما عجیب در ارائه 
آمار تسهیات کان بانک ها اتفاق افتاد؛ 
بر اساس مصوبه جلسه مورخ ۳۱ خرداد 
ماه امسال شورای پول و اعتبار مقرر شده 
اســت که از این پس بانک مرکزی تنها 
اطاعات تسهیات و تعهداتی که بانک ها 
به اشخاص مرتبط با ذینفع واحد پرداخت 
کرده اند و بالای ۱۰۰ میلیارد تومان بوده 

را منتشر کند.
همانطــور که گفته شــد، بانک مرکزی 
چندین بار آمار تسهیات و تعهدات بانکی 
را با افزودن اطاعات بانک های بیشــتر 
بروزرســانی کرد؛ اما بار آخــر، با در نظر 
گرفتن قاعده ی شورای پول و اعتبار مبنی 
بر حذف تســهیات و تعهدات زیر ۱۰۰ 
میلیارد تومــان بانک ها اطاعات بانک ها 

را بروز کرد.
امکان عملیات سفته بازانه و غیرمولد در 

اقتصاد وجود دارد
تعجب برانگیز بودن قاعده ی شورای پول و 
اعتبار در انتشار آمار تسهیات و تعهدات 
کان بــالای ۱۰۰ میلیارد تومان بانک ها 
در این اســت که این مدل ارائه اطاعات 
نه تنها امکان بررسی عبور بانک از حدود 
اشــاره شــده در آئین نامه هایی که خود 
شورای پول و اعتبار تصویب کرده است را 
سلب می کند، بلکه حتی می تواند کارکرد 
اصلی ارائه اطاعات تسهیات و تعهدات 
بانک ها را که ایجاد شــفافیت در عملکرد 
آنهاســت با چالش مواجه کند و وضعیت 

یک بانک که ممکن است شرایط خوبی 
نداشته باشد را سفید کند.

اختاف زیاد و عدم شــفافیت در رابطه 
با حد تعیین شــده در تسهیات اعامی 
بانک ها توسط شورای پول و اعتبار و عدم 
تطابق اطاعات با صورت های مالی بانک ها 
نشان می دهد حد اعام شده برای انتشار 
یا عدم انتشار تسهیات غیرجاری مقدار 
مناسبی نیست؛ چرا که حد اعام عمومی 
برای تسهیات ۱۰۰ میلیارد تومانی منجر 
به آن می شــود که تســهیات زیر ۱۰۰ 
میلیارد حتی اگر ۹۹ میلیارد تومان باشد 
اعام نشــود. عاوه بر این، اگر فردی دو 
فقره تسهیات مثاً ۹۰ میلیارد تومانی و 
غیرجاری داشته باشد باز هم نام وی ذیل 
فهرست تســهیات گیرندگان غیرجاری 

درج نمی شود.
مضافاً اینکه کف اعامی بسیار بالاست و 
با مبالغ بسیار کمتر از مقدار تعیین شده 
امکان عملیات سفته بازانه و غیرمولد در 

اقتصاد وجود دارد.
البتــه این امر به معنای این نیســت که 
تمامی تسهیات غیرجاری بانک ها و در 
هر بازه ای منتشر شود بلکه به معنای آن 
است که مقداری ملموس که هم گستره 
بالایی داشــته و هم فایده ای در افزایش 
کارایی اطاعاتی شبکه بانکی داشته باشد.
امری که نشان می دهد باید حد مشخص 
شده توســط شورای پول و اعتبار تعدیل 
شــود تا عاوه بر نزدیک کردن داده های 
اعامی بانک مرکزی با صورت های مالی 

بانک هــا، به شــفافیت بهتر در اســامی 
دریافت کنندگان تســهیات اعطایی که 
در سررســید، پرداخت های لازم را انجام 
نداده اند و افزایش گســتره تســهیات 

غیرجاری نیز کمک کند.
آمار تسهیلات دهی بانک ها؛ قبل و بعد از 

اعمال قاعده ی شورای پول و اعتبار
اکنون می توان با مقایسه آمار تسهیات 
دهی بانک هایــی که قبل و بعد از اعمال 
قاعــده ی شــورای پول و اعتبــار میزان 
تســهیات دهی خود را شــفاف کرده 
بودند، تأثیر قاعده ی شورای پول و اعتبار 
بر شفاف ســازی اطاعات بانک ها مورد 

بررسی قرار داد.
بانک هایــی که اولین بــار اطاعات خود 
را منتشــر کردنــد شــامل بانک هــای 
اقتصادنویــن، ایران ونزوئا، پاســارگارد، 
پست بانک، تجارت، توسعه تعاون، توسعه 
صادرات، رفاه کارگران، ســامان، ســپه، 
سینا، کارآفرین، کشاورزی، گردشگری و 

ملت است. 
در ایــن میــان مقادیر قابــل توجهی از 
تسهیات بانک های ســامان )۳۲.۶۹۰( 
هــزار میلیارد تومــان )همت(، ســینا 
)۵.۴۳8( همت، پســت بانــک )۱.۱۱۰( 
همت، کارافریــن )۴.۵۲۴( همت، ایران 
ونزوئا )۱۵۴.( همــت، ملت )۱۲.۱8۷( 
همــت، اقتصادنویــن )۲۴.۰۱۱( همت، 
پاسارگارد  گردشــگری )۲.۶8۴( همت، 
)۱۶.۱۷۶( همت و تجارت )۷۲۶۲( همت، 

در گزارش جدید مخفی شده است.
این در حالی اســت که برخی از بانک ها 
در اولیــن گزارش بانک مرکزی لیســت 
تسهیات خود را منتشــر نکرده بودند؛ 
بنابراین می توان انتظار داشت که برخی 
دیگر از این بانک ها نیز می توانند به جمع 

این بانک ها بپیوندند.
نکته دیگر این اســت که در مجموع و از 
بین ۱۴ بانک، میزان تســهیات مخفی 
شــده فقط ۴ بانک با اغماض قابل چشم 
پوشی اســت و در مجموع نیز ۲۲ درصد 
تســهیات بانک ها مخفی شده که این 
مقــدار نیز عــدد قابل توجهی اســت و 
نمی توان به ســادگی از آن چشم پوشی 

کرد.
یک احتمال قریب الوقوع 

اگر رونــد ارائه اطاعات بــدون در نظر 
گرفتن قاعده ی شورای پول و اعتبار مبنی 
بر حذف تسهیات زیر ۱۰۰ میلیارد تومان 
بانک ها در گزارشات بانک مرکزی اصاح 

نشود، احتمال قریب الوقوع این است که 
میزان تسهیات مخفی شده بالاتر از عدد 

فعلی یعنی ۲۲ درصد قرار گیرد.
انتشار فهرست تسهیات کان، اشخاص 
مرتبــط و ذینفــع واحد توســط بانک 
مرکــزی، اگرچه گامی مهم و قابل تقدیر 
در این حوزه اســت اما خلأ نظارت قوی، 
ضعف سامانه های نهاد ناظر و معیارهای 
کاهش دهنده معناداری، دست به دست 
هم داده اند تا ادامه مســیر شــفافیت در 
شبکه بانکی نیازمند بازبینی در ساز و کار 
طی شده و اصاح فوری آن داشته باشد؛ 
اصاحاتی کــه باید برای کاهش اختاف 
در ارقام اعامی بانک مرکزی و صورتهای 
مالی بانک ها انجام گیرد تا هم شفافیت و 
هم مرجعیت رسمی آمارهای منتشره از 
نهاد ناظر را با خود به همراه داشته باشد.

بنابراین گرچه شــفاف سازی تسهیات 
کان و تسهیات اشخاص مرتبط بانک ها 
امری قابل تقدیر بوده اما شوربختانه این 
شفاف ســازی فقط مربوط به ۱8 درصد 
از تسهیات غیرجاری بانک هاست. البته 
این مقدار در بانک های مختلف متفاوت 
اســت؛ در برخی بانک هایــی که ناترازی 
بالایی دارند، این مقدار حتی به ۶ درصد 
هم نمی رســد. در بانک هایی که وضعیت 
بهتری در نسبت تســهیات غیرجاری 
دارنــد، این مقدار بیــن ۵۰ تا ۷۰ درصد 

بوده است.
اهمیت این ۱8 درصد از آنجایی اســت 
که در شــفاف ســازی وزارت اقتصاد و 
بانک مرکزی آن اسامی اشخاص حقوقی 
و حقیقی منتشــر می شود که تسهیات 
غیرجاری آنهــا بیــش از ۱۰۰ میلیارد 
تومان باشــد. این درحالی است که بین 
یک تــا ۱۰۰ میلیارد تومــان بی نهایت 
تسهیات دریافت شده که بسیاری از آنها 
غیرجاری بوده و شاید نامهای آشنایی هم 
بین آنها باشــد. بانک مرکزی باید طبق 
قواعد بیان شــده در آئین نامه تسهیات 
و تعهــدات کان که در ســال ۱۳۹۲ به 
تصویب شــورای پول و اعتبار رسیده بود 
گزارشــات تســهیات بانک ها را منتشر 
کند و قاعده ای غیــر از این، تنها موجب 
ایجاد عدم شفافیت در ارائه آمار تسهیات 
بانک ها شده و نتیجه آن تنها منجر به بروز 
خطا در تحلیل و بررسی عملکرد بانک ها 
خواهد شد و مکانیزم آماردهی بانک ها را 
به سمت دور زدن مردم و حتی خود بانک 

مرکزی منحرف می کند.

اختلاف زیاد و عدم 
شفافیت در رابطه با حد تعیین 
شده در تسهیلات اعلامی 
بانک ها توسط شورای پول و 
اعتبار و عدم تطابق اطلاعات 
با صورت های مالی بانک ها 
نشان می دهد حد اعلام شده 
برای انتشار یا عدم انتشار 
تسهیلات غیرجاری مقدار 
مناسبی نیست؛ چرا که حد 
اعلام عمومی برای تسهیلات 
۱۰۰ میلیارد تومانی منجر 
به آن می شود که تسهیلات 
زیر ۱۰۰ میلیارد حتی اگر ۹۹ 
میلیارد تومان باشد اعلام نشود
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کشف ۳۲ قبضه سلاح جنگی و بیش از ۱۷۰۰ عدد 
مهمات در مرزهای غربی کشور

فرمانده مرزبانی انتظامی کشــور از کشف ۳۲ 
قبضه ســاح جنگی و یک هــزار و ۷۰8 عدد 
مهمات جنگی در مرزهای غربس کشور خبر داد.

به گزارش ایســنا، سردار احمدعلی گودرزی 
در تشریح جزئیات این خبر، گفت: مرزبانان 
استان های ایام، کردســتان و کرمانشاه در 
راستای اجرای طرح عملیاتی مبارزه با قاچاق 
ساح و مهمات، با اشراف و تسلط اطاعاتی از 

قصد باندهای قاچاق ساح و مهمات مبنی بر ورود محموله ساح و مهمات به داخل کشور 
مطلع شدند و با استقرار در نوار مرزی و استفاده از تجهیزات هوشمند، باندهای قاچاق ساح 

و مهمات را قبل از ورود به حریم مرزی کشور مشاهده و زمین گیر کردند.
وی با بیان اینکه از این باندها محموله ســاح های جنگی کشف  و ضبط شد، گفت: در 
مجموع این عملیات ها چهار قاچاقچی دستگیر و سه دستگاه کامیون نیز توقیف شد.   در 
مجموع این عملیات های تاکتیکی و رزمی ۳۲ قبضه ساح کاشینکف، یک هزار و ۷۰8 
عدد فشنگ جنگی کلت، پنج تیغه خشــاب کاشینکف، دو حقه وافور و مقدار سه گرم 

تریاک کشف و ضبط شد.  

بیابان زایی با سرعت یک میلیون هکتار در سال
معاون وزیر جهاد کشاورزی و رییس سازمان 
منابــع طبیعی و آبخیزداری کشــور گفت: 
ســرعت بیابان زایی در کشور یک میلیون 
هکتار در سال اســت در حالی که حداکثر 
کاری که برای کاهش آن انجام می شود ۳۰۰ 

هزار هکتار است.
به گــزارش خبرنگار محیط زیســت ایرنا، 
عباســعلی نوبخت روز یکشنبه در کارگروه 

ملی ارتقای فرهنگ حفاظت از محیط زیســت افــزود: ایران از لحاظ گونه های گیاهی و 
جانوری کشوری غنی است و 8 هزار گونه گیاهی در آن وجود دارد.  

وی اظهارداشت: در چند سال گذشته با محیط زیست و طبیعت درست رفتار نکردیم این 
در حالیست که طبیعت با ما شوخی ندارد، تمام گونه های مختلف گیاهی و جانوری برای 
خود خط ارتفاعی دارند که ما آنرا دستکاری کردیم، مثا رشد انار در شمال کشور در ارتفاع 
۷۰۰ متر از دریا انجام می شــود که ممکن است به مرور تغییر کند، الان در برخی موارد 
ارتفاع رشد گیاهی ۴۰۰ تا ۶۰۰ متر بالاتر رفته است. این فاجعه زیست بومی است که در 

حال رخ دادن است.  
وی اظهارداشــت: اگر یک مرتع درجه یک به مرتع درجه دو تبدیل شود شاید برای غیر 
متخصصان مشهود نباشد اما یک فاجعه زیست بومی است. این مسئله شوخی بردار نیست 
و باید با جدیت به آن بپردازیم.  وی تاکید کرد: ما متولی امنیت زیستی هستیم اگر به خطر 

بیفتد امنیت غذایی ما هم به خطر خواهد افتاد این یک هشدار است.  
نوبخت گفت: باید این فرهنگ را جا بیندازیم که هر ایرانی با هر تفکری در هر کجای کشور 
که زندگی می کند سالانه یک نهال بکارد. وی افزود: در کشور ۱۴ میلیون و ۳۵۵ هزار هکتار 
جنگل داریم، جنگل های زاگرس ۲ برابر بزرگترین سد کشور آب تولید می کند، اکسیژن 
۶۰ میلیون نفر را تامین می کند این در حالیست که در حال نابود شدن هستند، جنگل 
های شمال از سال ۱۳۶۹ تا کنون بیش از ۷۰ نوع بیماری و افت را تجربه کرده است، ما 
برای حفظشان چه کار کردیم؟ حتی حقابه را هم از آنها دریغ می کنیم، چرخه هیدرولیکی 

را به هم زدیم آن وقت انتظار داریم که جنگل ها همچنان کارایی خود را داشته باشند.

از کجا بدانیم »معتاد« فضای مجازی شده ایم؟
رئیس انجمن روانشناســی اجتماعی ایران، 
»اعتیاد«، »افســردگی« و »اضطــراب« را 
مهم تریــن آثار عدم خود مراقبتی در فضای 
مجازی برای افراد عنوان کرد و گفت: گفته 
می شــود اگر افراد در هفته بیشــتر از ۲۰ 
ساعت در فضای مجازی حضور داشته باشند 
و یا در نبود فضای مجازی احساس اضطراب 

کنند، در واقع درگیر نوعی اعتیاد شده اند.
به گزارش ایسنا، دکتر مجید صفاری نیا در کنفرانس علمی »خودمراقبتی در بستر فضای 
مجازی« که همزمان با روز جهانی خودمراقبتی برگزار شــد، درباره خودمراقبتی روانی در 
فضای مجازی اظهار کرد: مطالعه ای که حدود یک الی دو سال قبل در یکی از کشورهای 
خارجی انجام شد، نشان داد که افراد وقتی وارد رستوران می شوند علیرغم اینکه اعضای 
خانواده در کنار آنها هستند اما تقریبا هر 8 دقیقه گوشی تلفن همراه خود را  چک می کنند.
این عضو هیئت علمی دانشگاه پیام نور، مشکات عاطفی، مشکات اجتماعی، مشکات 
خانوادگی و والدینی و خشونت را از جمله مشکات ناشی از درگیری بالای افراد با فضای 
مجازی دانســت و درباره روند شیوع اختالات روانی در افراد بالای ۱۵ سال کشور، ادامه 
داد: طبق آخرین پژوهش ها که در ســال ۹۹ پیرامون روند شیوع اختالات روانی در افراد 
بالای ۱۵ سال توسط دکتر نوربالا و همکاران انجام شد، ۲۹.۷ درصد جمعیت مورد مطالعه 
در این پژوهش در سطح کشور درگیر مسائل روانشناختی بوده اند که اگر این آمار را با آمار 
جهانی مقایسه کنیم، به نظر می رسد مشکات روانشناختی در مردم ما در قیاس با جهان 

قدری بالاتر است.
رئیس انجمن روانشناسی اجتماعی ایران، در بخش دیگر سخنان خود با تاکید بر اینکه باید 
در حوزه ســواد سامت روان اقدام به آموزشهای لازم کرد، ادامه داد: پیشنهاد می شود در 
این راستا برای ارتقاء دانش و افزایش سواد سامت روان، مهارت های زندگی به کودکان و 
نوجوانان، آگاه سازی و اطاع رسانی به همگان و ایجاد مراکز مشاوره حمایتی برای حمایت 

از آسیب دیدگان روانشناختی و تشکیل گروه های حمایتی مد نظر قرار گیرد.
وی در پایان سخنان خود به اهمیت آموزش سواد رسانه به دانش آموزان پرداخت و افزود: 
در حال حاضر با توجه به شرایطی که پاندمی کووید ۱۹ ایجاد کرده است، داشتن لپ تاپ و 
گوشی همراه و...  برای دانش آموزان مهم و اجتناب ناپذیر است. با این حال باید سعی کنیم 
کامپیوتر و یا لپ تاپ کودک و نوجوان در معرض دید همه باشد ، از نصب فیلتر شکن بر 
روی آن خودداری کرد و در فضای مجازی گروه های خانوادگی تشکیل شود و نهایتا تنظیم 

هیجان و خودکنترلی را به دانش آموزان آموزش دهیم.

نگرانی از افزایش »افسردگی«
رئیس ســازمان نظام روانشناسی و مشاوره کشــور با اشاره به مقالات واصله به همایش 
ملی » آســیب  شناسی و مداخات روان  شناختی و اجتماعی کرونا و پساکرونا«، گفت: 
داده های عینی ســازمان و مقالات واصله به این همایش نشان می دهد اختال استرس، 
اضطراب، وسواس و حتی در برخی شهرها خودکشی که کاهش سن آن برایمان نگران 
کننده است و نیز از همه مهم تر اختال افسردگی در قیاس با سال ۹8 افزایش داشته 
است که در نهایت می تواند منجر به افزایش آسیب های اجتماعی نظیر اعتیاد و طاق و 

سایر ناسازگاری ها شود.
به گزارش ایسنا، محمد حاتمی در برنامه ای تلویزیونی با بیان اینکه ارزیابی ما از سامت 
روان در دوران پسا کرونا ارزیابی خوبی نیست، درباره وضعیت سامت روان مردم اظهار 
کرد: اولین همایش ملی آســیب  شناسی و مداخات روان  شناختی و اجتماعی کرونا و 
پساکرونا با حمایت قرارگاه عملیاتی ســتاد ملی مبارزه با کرونا ۱۰ و ۱۱ شهریور سال 
جاری برگزار می شــود که در این راســتا حدود ۳۵۰ مقاله به دست ما رسیده است که 
بر اساس مقالات واصله به این همایش و نیز داده های عینی سازمان نظام روانشناسی و 
مشاوره کشور می توان گفت در سطح کان امنیت روان مردم به مخاطره افتاده است که 

باید برای آن تمهیداتی اندیشیده شود.

خبر

تفاوت پرخوری عصبی با گرسنگی چیست؟
آیا وقتی کســل یا ناراحت هستید میل به 
خوردن خوراکی ندارید یــا خودتان را کنار 
چند شیرینی پیدا نمی کنید؟ پیدا کردن غذا 
برای آرامش امری شایع است و با نام پرخوری 

عصبی یا احساسی شناخته می شود.
افرادی که بــه پرخــوری عصبی مبتا 
هســتند چندین بــار در هفته بــرای از 
بین بردن احساســات منفی به سراغ غذا 
می روند. شــاید این افــراد بعد از خوردن 
غذا احساس گناه و شرمندگی کنند اما به 
علت وجود این احساسات دوباره و دوباره 
به ســراغ غذا می روند و وزن شان افزایش 
پیدا مــی کند و چاق می شــوند. جالب 
اینجاست که پرخوری احساسی فقط در 
هنگام ناراحتی نیســت و گاهی به دلیل 

خوشحالی نیز اتفاق می افتد.
پرخوری عصبی چیست؟

هر اتفاقی، از استرس کار گرفته تا نگرانی 
های مالی، مشــکات ســامتی و حتی 
درگیری در رابطه ممکن اســت ســبب 
پرخوری عصبی باشد. این مشکلی است 
که هم مــردان و هم زنان بــا آن درگیر 
هستند اما بر اساس تحقیقات مختلف، غذا 
خوردن احساسی در زنان کمی بیشتر از 

مردان است.
پرخوری عصبی؛ چرا غذا؟

احساسات منفی ســبب احساس پوچی یا 
خاء احساســی در  فرد می شوند و در این 
میان غذا نقش پر کردن این خاء دارد و فرد 
به طور موقت احساس پرُی می کند. دیگر 
شاخص های این مشکل عبارتند از: تاثیرات 
اجتماعی یعنــی در  زمان هایی که از نظر 
احساسی به کمک دیگران نیاز دارید. درگیر 
نشــدن در فعالیت هایی که سبب کاهش 
ناراحتی و اســترس شــوند. درک نکردن 
تفاوت بین گرســنگی فیزیکی و احساسی 
به کار بردن الفاظ منفی در صحبت کردن 
بــا خود که یکی از عوامل شــروع رفتن به 
سمت غذا است. این مورد چرخه ای از غذا 
خوردن عصبی را ایجاد می کند. تغییر سطح 
کورتیزول در پاســخ به استرس سبب غذا 

خوردن عصبی می شود.

پرخوری عصبی در مقابل گرسنگی واقعی
انسان ها برای زنده ماندن باید غذا بخورند. 
بنابراین باید یاد بگیرید چگونه غذا خوردن 
احساسی را از گرسنگی واقعی تشخیص 
دهید. بر اســاس تحقیقــات تفاوت های 
زیادی وجود دارند که نشــان می دهند 
آنچه تجربه می کنید گرسنگی واقعی است 
یا احساسی. گرسنگی فیزیکی گرسنگی 
احساسی به مرور و پس از گذشت مدتی 
شــکل می گیرد ناگهانی به سراغتان می 
آید هوس گروه های مختلف غذایی را می 
کنید تمایل به خوردن غذای خاصی دارید 
احساس سیری می کنید و آن را به عنوان 
سرنخی برای توقف غذا خوردن می دانید 
ممکن است در خوردن یک غذا پرخوری 
کنید و کنترلی بر غذاخوردن ندارید هیچ 
احساس منفی درباره غذا خوردن ندارید 
به خاطر غذا خوردن احساس گناه و شرم 

می کنید.
چگونه جلوی پرخوری عصبی را بگیریم؟

پرخوری عصبی به سادگی با غذا خوردن 
تمام نمی شود. شاید غذاخوردن در همان 
لحظه آرام تان کند اما بعد از مدتی سبب 
می شــود غمگین تر از قبل باشید. این 
چرخه تا زمانی که فرد احساسات خود را 

ریشه یابی نکند، متوقف نمی شود.
پرخوری عصبی؛ 9 راهکار برای مقابله با 

استرس
غذا خوردن راهی مناســب برای کاهش 
اســترس است اما باید روش های دیگری 
مانند نوشــتن یک دفترچــه خاطرات، 
خوانــدن کتــاب و یا چنــد دقیقه وقت 
گذاشتن برای ریلکس کردن برای مقابله 

با استرس انجام دهید.
۱- ورزش کنیــد برخــی افــراد با انجام 
ورزش روزانه احســاس آرامش می کنند. 
پیــاده روی، دویدن آهســته و یا انجام 
روتین حرکات یوگا برای مقابله با احساس 
پرخوری مناسب است. در یک تحقیق به 
داوطلبان گفته شد به مدت هشت هفته 
یــک روتین یوگا را دنبال کنند. ســپس 
محققان به ارزیابی آرامش ذهنی و درک 

در این افراد یعنی درک شــخص از خود 
و شــرایطی اطرافش پرداختنــد. نتایج 
این تحقیق نشــان داد که انجام یوگا به 
خنثی کردن احساساتی نظیر اضطراب و 

افسردگی کمک می کند.
۲- مدیتیشن را امتحان کنید برخی نیز 
ادعا می کنند مدیتیشــن به از بین بردن 
چنین احساسی کمک می کند. تحقیقات 
بسیاری نشان دادند که تمرین مدیتیشن 
برای آرامش دهی به ذهن راه مناســبی 
برای درمان اختال پرخوری و همچنین 
غــذا خــوردن احساســی اســت. نفس 
عمیق کشــیدن خود به سادگی یک نوع 
مدیتیشن است. در جایی آرام بنشینید و 
روی تنفستان تمرکز کنید. هوا را به آرامی 

داخل و خارج بینی خود هدایت کنید.
۳- یک دفترچه غذایی برای خود درست 
کنید دفترچه یادداشت برای ثبت اینکه 
هر غذایی را در چه زمان و در چه حالتی 
خوردید کمک مــی کند تحریک کننده 
های خوردن عصبی را شناسایی کنید. با 
اینکه کمی چالش برانگیز است اما سعی 
کنید تمام چیزهایی که می خورید را در 
آن دفترچه یادداشت کنید )چه وعده ای 

بزرگ و چه کوچک( همچنین احساسی 
که در آن لحظه داشتید را نیز بنویسید. اگر 
خواستید برای مشاوره به پزشک مراجعه 

کنید این دفترچه بسیار مفید است.
۴- یک رژیم غذایی سالم را مورد استفاده 
قرار دهید مطمئن شوید مواد مغذی سالم 
و کافی به بدنتان می رســانید چون این 
مورد نیز بسیار مهم اســت. تفاوت قائل 
شدن بین گرسنگی فیزیکی و احساسی 
بسیار دشوار اســت اما وقتی رژیم غذایی 
سالمی داشته باشید به راحتی زمان هایی 
که از روی ناراحتی و کسلی غذا می خورید 

قابل شناسایی است.
۵- مظنونین همیشگی را از سبد غذایی 
خود حذف کنید ســعی کنید غذاهایی 
که هنــگام عذا خوردن هــای عصبی به 
سراغشــان می رویــد را از ســبد خرید 
حذف کنید و آنهایی را هم که دارید دور 
بیندازید. غذاهایی را بــرای حذف از این 
لیســت  مانند چیپس، شکات و بستنی 
در نظر بگیرید که چربی بالا دارند، شیرین 
و یا سرشار از کالری هستند. همچنین در 
هنگام ناراحتی به خرید نروید. غذاهایی که 
در زمان ناراحتی، استرس و کسلی هوس 
می کنید را خارج از دســترس قرار دهید 
که این کار به شکستن چرخه غذا خوردن 

عصبی کمک بسیاری می کند.
 ۶- به حجم غذایتان توجه کنید در برابر 
خوردن یک بســته کامل چیپس یا دیگر 
غذاها در حجــم بالا مقاومت کنید. وعده 
های خود را اندازه بگیرید و بشــقاب های 
کوچک را انتخاب کنید تا به کنترل وعده 
ها کمک کند. همین که یک وعده را تمام 
کردید ابتدا کمی به خود فرصت دهید و 
بافاصله برای بشــقاب دوم اقدام نکنید. 
چند نفس عمیق بکشــید و تمرکز کنید 
تا ببینید آیا واقعا هنوز گرسنه هستید یا 

خیر؟
۷- به دنبال حمایت باشــید اگر احساس 
تنهایی و افسردگی می کنید در برابر تنها 
بــودن مقاومت کنید. حتــی یک تماس 
تلفنی کوتاه با یک دوست یا یکی از اعضای 

خانــواده برای خلق و خویتان معجزه می 
کند. در رژیم غذایی بــه اندام این امکان 
برای شــما وجود دارد که با مشاور خود 

تماس بگیرید و اوضاع را کنترل کنید.
8- چیزهایی که مورد حواس پرتی می 
شــوند را حذف کنید شــاید در مقابل 
تلویزیــون، کامپیوتر یا موارد دیگری که 
سبب پرت شدن حواستان می شوند غذا 
بخورید. سعی کنید دفعه بعدی خود را 
در این شرایط قرار ندهید. با تمرکز روی 
غذا، لقمه هایی که می جوید و ســطح 
گرسنگی متوجه خواهید شد که آیا غذا 
خوردتان عصبی اســت یــا خیر. بعضی 
نیــز ۱۰ تا ۳۰ بار جویــدن غذا را قبل 
از بلعیدن توصیــه می کنند و معتقدند 
این کار باعث تمرکز می شود. انجام این 
کارها به مغزتــان زمان می دهد تا پیام 

سیری از معده را دریافت کند.
۹- روی مثبت صحبت کردن با خود کار 
کنید احساس گناه و پشیمانی با خوردن 
عصبی ارتبــاط دارد. اگر بــا غذاخوردن 
احساس ناراحتی دارید هرگز خود را ناامید 
نکنید و از تجربه ای که داشتید استفاده 
کنید تا به نوان فرصتی جهت برنامه ریزی 

برای آینده استفاده کنید.  
پرخوری عصبی؛ چه زمانی به پزشک 

مراجعه کنیم 
کار دشواری است اما به پرخوری عصبی 
به عنوان یک فرصت نگاه کنید تا بیشتر 
با خود و احساساتتان رابطه برقرار کنید. 
دنبال کردن روز به روز این فرآیند سبب 
درک بهتر از خود و همچنین گســترش 
دامنه ســالم غذا خوردن می شود. توجه 
نکردن بــه غذا خوردن عصبی و ریشــه 
یابی نکردن آن ممکن اســت به مشکل 
بزرگتری تحت عنــوان اختال پرخوری 
یا دیگر اختالات تغذیه ای تبدیل شود. 
اگر متوجه شدید الگوهای غذا خوردنتان 
از کنترل خارج است بهتر است با پزشک 
صحبت کنید. پزشک ممکن است شما را 
به یک مشــاور یا متخصص تغذیه ارجاع 

دهد تا علت را بیابید.  

افرادی که به پرخوری 
عصبی مبتلا هستند چندین 
بار در هفته برای از بین بردن 
احساسات منفی به سراغ غذا 
می روند. شاید این افراد بعد 
از خوردن غذا احساس گناه 
و شرمندگی کنند اما به علت 
وجود این احساسات دوباره و 
دوباره به سراغ غذا می روند 
و وزن شان افزایش پیدا می 
کند و چاق می شوند. جالب 
اینجاست که پرخوری احساسی 
فقط در هنگام ناراحتی نیست 
و گاهی به دلیل خوشحالی نیز 
اتفاق می افتد

سخنگوی وزارت آموزش و پرورش از اجرای طرح تغذیه ای رایگان با پوشش 
حداقل ۳ تا ۵ میلیون دانش آموز از مهرماه امسال خبر داد.

به گزارش ایرنا از وزارت آموزش و پرورش، صادق ســتاری فرد درباره پوشش 
تغذیه ای رایگان برای دانش آموزان، اظهارکرد: طرح تغذیه  رایگان که شامل؛ 
شــیر، نان غنی شــده با ویتامین D و روی می شود با پوشش حداقل ۳ تا ۵ 

میلیون دانش آموز از مهرماه امسال اجرا می شود.
وی با اشــاره به این که موضوع تغذیه دانش آموزان از سال ۱۳8۹ تا کنون از 
نظام تعلیم و تربیت حذف شــده بود، افزود: با پیگیری شــخص وزیر و البته 
موافقت و همراهی سازمان برنامه و بودجه و معاون اول ریاست جمهوری اعتبار 

خوبی برای تغذیه دانش آموزان تصویب شد.
ستاری فرد از تخصیص مبلغ هزار  و ۱۵۰ میلیارد تومان برای این موضوع خبرداد و تصریح کرد: با توجه به این که 
بخش زیادی از دانش آموزان یعنی حدود سه تا پنج میلیون دانش آموز در مناطق روستایی، عشایری، مرزی، حاشیه 

شهرها هستند و باید تحت پوشش این طرح قرار بگیرند، لذا نیاز مالی ما بیشتر از مبلغ تخصیص داده شده است.
وی عنوان کرد: ما در تاشیم که اجرای این طرح را به صورت مشارکتی با برخی نهادها از جمله بنیاد مستضعفان، 

ستاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره( و آستان قدس رضوی از مهرماه امسال شروع کنیم.
سخنگوی وزارت آموزش و پرورش از اجرای پایلوت این طرح در استان سیستان و بلوچستان و استان البرز خبرداد 

و گفت: ما حدود ۷۵ هزار دانش آموز را به صورت آزمایشی تحت پوشش قرار دادیم.
وی خاطرنشان کرد: از مهرماه امسال حداقل ۳ تا ۵ میلیون دانش آموز تحت پوشش برنامه تغذیه ای رایگان شامل 
شیر رایگان، نان غنی شده با ویتامین D و روی قرار می گیرند و در کنارآن، توزیع ریزمغذی ها و مکمل یاری و آهن 

یاری را نیز به خصوص برای دختران دنبال خواهیم کرد.
ســتاری فرد با بیان این که اولویت ما دانش آموزان دوره ابتدایی و متوســطه اول و دانش آموزان مناطق عشایری، 
روســتایی، مرزی و حاشیه شهر هســتند، اظهار کرد: طبق برآوردهایی که داشتیم به عدد پنج میلیون دانش آموز 

رسیدیم اما تحقق این عدد بستگی به پوشش اعتباری و پشتیبانی اشخاص حقیقی و حقوقی از طرح مذکور دارد.

معاون امور زنان و خانواده ریاســت جمهوری با اشــاره به اینکه افراد بدون 
شناســنامه داریم، گفت: در برخی از استان ها با این مساله مواجه هستیم و 
ممکن است بخشی از این افراد از دیگر کشورها به ایران آمده باشند، اما بخش 

دیگری از آنها نیز مربوط به مردم کشورمان ایران هستند.
انســیه خزعلی اظهار داشــت: زمان مراجعه به این افراد در محل زندگی آنها 
مشخص می شود که بعضا، پدربزرگ و پدر و مادر آنها هیچکدام شناسنامه ندارند، 

بنابراین باید تکلیف این افراد بدون شناسنامه به صورت جدی مشخص شود.
وی در پاســخ به این ســوال که تعداد زیادی از افراد جامعه ما از جمله زنان 
و دختران بدون شناسنامه هستند، چه برنامه ای از سوی معاونت امور زنان و 

خانواده ریاســت جمهوری در این زمینه انجام شده است، افزود: کارهای پژوهشی و پیمایشی خوبی در این زمینه 
انجام شده است و روی این مساله بخش ها و دستگاه های دیگری هم فعالیت دارند که امیدواریم این موارد تجمیع 

شود و تصمیم درستی برای افراد بدون شناسنامه بزودی گرفته شود.
معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری ادامه داد: اگر قرار است به این افراد بدون شناسنامه کدی داده شود و یا 
قرار است ضوابط یا قوانین خاصی برای آنها تنظیم شود حتما با مشارکت همه دستگاه هایی که در این زمینه فعالیت 
دارند، باید این کار انجام شــود.وی در پاســخ به این سوال که آیا کارگروهی در معاونت امور زنان و خانواده ریاست 
جمهوری برای شناسایی و به دست آمدن دقیق آمار زنان و دختران بدون شناسنامه تشکیل شده است، اظهارداشت: 

کارگروه در این معاونت تشکیل و برخی آمارها هم جمع آوری شده و موجود است اما هنوز نیاز به تکمیل دارد.
خزعلی ادامه داد: تا حدی اطاعات و شرایط این افراد و اینکه در چه مناطقی هستند، جمع آوری و پیشنهاداتی هم 

آماده شده است تا با همکاری وزارت کشور تصمیم درستی برای این افراد گرفته شود.
 معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری اظهارداشت: بحث هویت و نداشتن شناسنامه برای کودکان و یا مادرانی 
که بدون هویت هســتند از مســایلی است که در کشور با آن مواجهیم و در استان های مختلف از جمله سیستان و 
بلوچستان، قم، یزد و خراسان با تعدادی از این افراد بدون شناسنامه روبرو هستیم و این موجب شده است که آنها 

نتوانند از آموزش و بهداشت مناسب برخوردار شوند.  

سخنگوی وزارت آموزش و پرورش خبرداد: اجرای طرح تغذیه رایگان از اول مهر ماه معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری: افراد بدون شناسنامه داریم

هشدار قرمز »سیل« در جنوب کشور
ســازمان هواشناســی نســبت به تشــدید فعالیت 
رگبارهای موســمی و وقوع رگبار و رعدوبرق شدید 
و رخداد سیاب در جنوب کشور هشدار صادر کرد.

به گزارش ایسنا، سازمان هواشناسی با صدور هشدار 
قرمز رنگ از تشــدید فعالیت رگبارهای موسمی و 
رگبار و رعدوبرق شــدید توام با وزش باد شــدید و 
رخداد ســیاب از بعد از ظهر دوشنبه تا بعد از ظهر 
پنج شــنبه )۳ تا ۶ مردادماه( خبــر داد.این وضعیت 
جوی روز دوشنبه در سیستان و بلوچستان، جنوب 
کرمان، هرمزگان، سه شنبه در سیستان و بلوچستان، 

کرمان، شــرق و شــمال هرمزگان، چهارشــنبه در 
سیســتان و بلوچســتان، هرمزگان، کرمان و نیمه 
جنوبی فارس و پنج شنبه درکرمان، دامنه و ارتفاعات 
در سیستان و بلوچستان و نیمه جنوبی فارس مورد 

انتظار است.
بر اثر این مخاطره وقوع سیاب، طغیان رودخانه ها، 
آبگرفتگی گســترده، آبگرفتگی منــازل در مناطق 
مســتعد، اختال در ناوگان حمــل و نقل، کاهش 
شعاع دید، احتمال تخریب پل و مسدود شدن جاده 
و خسارت به صنعت کشاورزی، شکستن درختان و 

تیرهای برق پیش بینی می شود.
ســازمان هواشناســی برای جلوگیری از آســیب ها 
آمــاده باش کلیه دســتگاه های امــدادی و اجرایی 
مانند فرمانداری ها، شــهرداری ها، راهداری، وزارت 
نیــرو، وزارت جهاد کشــاورزی و غیره جهت مقابله 
با خسارت احتمالی، تخلیه نواحی حادثه خیز مانند 
بســتر رودخانه ها و مسیل ها، پاکســازی کانال ها و 
آبراه ها، بازگشــایی دهانه پل ها و پاکسازی آبروهای 
منازل، اجتناب از تردد و توقف در حاشیه مسیل ها و 
جمع آوری وسایل و تجهیزات از اطراف رودخانه ها، 

اجتناب از سفر به مناطق حادثه خیز، عدم جابجایی 
عشــایر کــوچ رو و جمــع آوری دام ها از حاشــیه 

رودخانه ها را توصیه می کند.
به  گزارش ایسنا هشــدار قرمز رنگ بالاترین سطح 
هشدار اســت که در آن پیش بینی می شود که یک 
پدیده جوی خسارت های وســیعی به دنبال داشته 
باشد. از این رو ســازمان هواشناسی با صدور هشدار 
قرمز به دســتگاه های مختلف اعام می کند که وارد 
عمل شوند و اقداماتی را برای کاهش خسارات وقوع 

پدیده های جوی انجام دهند.
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ماجرای عجیب یک سرقت هنری
زنــی در آلمان در حالی خود را به عنوان 
سارق یک نقاشی قدیمی به پلیس معرفی 
کرد که مدعی شده این اثر هنری را گم 

کرده است.
به گــزارش روزنامه »صبــح امروز« و به 
نقل از آرت نیوز،  یک زن ۳۱ ســاله در 
هامبورگ آلمان خود را به دلیل ســرقت 
نقاشی رنگ روغن »پیتر آرتسن« از موزه 

بیله فلد به پلیس معرفی کرده اما نکته جالب اینجاســت که وی مدعی شده این اثر 
هنری متعلق به قرن شانزدهم میادی را پس از سرقت گم کرده است.

در ۲۷ آوریل، زنی تابلوی نقاشــی قرن شــانزدهمی »پرتره یک زن جوان« را در روز 
روشــن از قاب آن جدا کرد، آن را در پوشه بزرگی گذاشت و از موزه هولزمان در بیله 
فلد خارج شــد، اما بنا بر گزارش رسانه های آلمانی این سارق ادعا می کند که این اثر 

هنری را همان شب گم کرده است.
مقامات اعام کرده اند که آپارتمان این زن در هامبورگ را برای یافتن نقاشــی بدون 
موفقیت جستجو شده است و تاش برای یافتن این اثر هنری مسروقه همچنان ادامه 

دارد.
»آرتســن« یک نقاش هلندی بود که به ســبک منیریسم شمالی کار می کرد. او را با 
عنوان مخترع نقاشی ژانر مانیومنتال، ترکیبی از طبیعت بی جان و ژانر نقاشی که اغلب 
جنبه های کتاب مقدس را در بر می گرفت، نسبت می دهند. این نقاش عاقه مند بود 
قواعد ســنتی در نقاشی را زیر و رو کند و برخاف معاصرانش که تمرکز اصلی آن ها 
حول تصویرهای مذهبی بود، »آرتسن« با نگاهی جسورانه اشیاء روزمره و رهگذران را 

پیش زمینه آثارش می کرد.
به عنوان نمونه تکه گوشت در نقاشی »مسیح در خانه مریم و مارتا« )۱۵۵۲( مسلط 
است؛ در حالی که عیسی و همراهانش در پس زمینه با هم گفتگو می کنند. او به ویژه 
برای خلق صحنه های پرشــور بازارش، مانند نقاشی »زن بازاری در غرفه سبزیجات« 

)۱۵۶۷(، که انبوهی از محصولات را به تصویر می کشد، تمجید می شود.

آخرین »جوکر تایم« فردا منتشر می شود!
قسمت آخر مجموعه »جوکر تایم« با یک 

روز تأخیر منتشر می شود.
به گــزارش روزنامه »صبــح امروز« و به 
نقــل از روابط عمومی فیلیمو، ســومین 
و آخرین قســمت از مستندهای پشت 
صحنــه مجموعه جوکر که با نام »جوکر 
تایم« از پلتفرم فیلیمــو در حال پخش 
است، این هفته با یک روز تاخیر، به جای 
دوشــنبه، سه شنبه منتشر خواهد شد تا 

این مجموعه به کار خود پایان دهد.
روابط عمومی »جوکر« ضمن عذرخواهی 
و پوزش از مخاطبان این رئالیتی شــوی 
لبخندمحــور، اعــام کــرد، دلیل این 
جابه جایی یکروزه، اصاحات نکات فنی 
این پروژه ســنگین، برای ارتقای کیفیت 

آخرین قسمت از مستندهای سه گانه بوده است.

فروش ۲ میلیون دلاری کتاب شکسپیر
نســخه ۴۰۰ ســاله اولیــن مجموعه از 
نمایشــنامه های »ویلیام شکســپیر« از 
جمله »مکبث« و »شــب دوازدهم« در 

حراج ساتبیز به فروش رفت.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از گاردین، نســخه اصلی کتاب »فولیوی 
یکم« اثر »ویلیام شکسپیر« که اغلب از 

آن به عنوان مهم ترین کتاب در ادبیات انگلیســی یاد می شــود، در حراجی ساتبیز 
نیویورک بیش از دو میلیون دلار به یک مجموعه دار خصوصی فروخته شد.

به گفته خانه حراج ســاتبیز، کتاب »فولیوی یکم« که تقریباً ۴۰۰ سال پیش چاپ 
شده شامل ۳۶ نمایش نامه از »ویلیام شکسپیر« است و تنها ۷۵۰ نسخه از این کتاب 
منتشر شده که ۲۲۰ نسخه از آن باقی مانده و ۲۰ نسخه از آن در دست مجموعه داران 

شخصی است.
این کتاب توسط »جان همینگز« و »هنری کاندل« جمع آوری و منتشر شده و بدون 
وجود این کتاب ممکن بود ۱8 اثر از جمله آثار معروفی چون »مکبث«، »طوفان« و 

»شب دوازدهم« در تاریخ گم شوند.
در کتاب »فولیوی یکم« تقسیم بندی نمایشنامه ها توسط »همینگز« و »کاندل« به 
دسته های کمدی ها، تراژدی ها و تاریخ ها انجام شده است. گفته می شود این نسخه تنها 
نسخه ای است که منشأ اولیه اسکاتلندی دارد، که اولین بار توسط خانواده »گوردون« 

در اوایل قرن هفدهم به دست آمد.
این کتاب در ادامه به فعال سیاســی و مورخ »آر-دبلیو استون واتسون« رسید که در 
طول جنگ جهانی اول و پس از آن از سقوط امپراتوری اتریش-مجارستان حمایت کرد 
و باعث ظهور چکسلواکی و یوگساوی شد. در دهه ۱۹۶۰ این نسخه از اقیانوس اطلس 
عبور کرد و در مجموعه »آبل ای برلند« یک مدیر اماک و مستغات و کتابشناس از 

شیکاگو نگهداری شد.
این کتاب برگه صفحه نخست معروف خود با تصویر شکسپیر را از دست داده است، که 

ممکن است طی سال ها حذف یا دزدیده شده باشد تا به عنوان یک پرتره قاب شود.
»ریچارد آستین« رئیس جهانی بخش کتاب ها و دست نوشته های حراجی ساتبیز در 
این باره می گوید: »حضور نسخه  اصلی کتاب »فولیوی یکم« شکسپیر در بازار همیشه 
یک رویداد مهم است، زیرا تعداد کمی از نسخه های آن در دست اشخاص باقی مانده 
است.این کتاب که تقریباً ۴۰۰ سال پیش چاپ شده ، اثر مهمی است که آثار فوق العاده 
شکســپیر را برای همیشه حفظ کرده و تضمین می کند که بسیاری از آثار معروف او 
در تاریخ گم نمی شوند. این نسخه مخصوصاً برای ردپاهای صاحبان قبلی در صفحات 
آن، که بسیاری از آنها اثری پاک نشدنی خود را در سراسر کتاب به جا گذاشته اند، به 
ما یادآوری می کند که این قطعه زنده ای از تاریخ بشر است که نشان می دهد چگونه 

شکسپیر الهام بخش نسل های مختلف بوده است.

خروج قاچاقی تابلو مظفرالدین شاه تایید شد
مدیرکل موزه های وزارت میراث فرهنگی 
تایید کرد که تابلــوی پرتره مظفرالدین 
شــاه قاجار، در فاصله سال های ۱۳۱۷ 
تا ۱۳۶۱ از کاخ گلســتان خارج شده و 
بعدها قاچاقی به خارج از کشــور منتقل 

شده و به فروش رفته است.
بــه گــزارش ایســنا، پــس از انتشــار 

عکس هایی از تابلو به فروش رفتۀ پرتره مظفرالدین شــاه قاجار در حراجی کریستیز 
بریتانیــا و جای خالی این تابلو روی دیوارهای کاخ گلســتان در تهران، این ســوال 
پرســیده شد که این اثر کمال الملک چه زمان و چگونه از ایران خارج شده و از یک 

حراجی سر درآورده است؟

خبر

 ۲ شبکه صداوسیما از پنجم مرداد ماه حذف می شوند
دو شبکه ایران کالا و شما از بین شبکه های 
سراســری صداوســیما از پنجم مرداد ماه 

حذف می شوند.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از ایسنا، خبر حذف این دو شبکه از شامگاه 
شــنبه ـ اول مرداد مــاه ـ از طریق پخش 
آنونس در شــبکه های سراســری اعام و 
اینگونه عنوان می شود که برنامه های این دو 

شبکه در سایر شبکه ها تقسیم خواهد شد.
این درحالی است که تا لحظه ی مخابره این 
خبر، روابط عمومی کل صداوسیما، معاونت 
اســتان ها و معاونت اداری مالی رسانه ملی، 
خبر تغییرات در شــبکه های ســیما را به 

صورت رسمی اعام نکرده اند.
صداوسیما بر اساس تیزری که در شبکه های 
سیما پخش  می کند، درباره ی دلایل حذف 

این دو شبکه چنین توضیح داده است:
»به منظور بیشــتر دیده شدن برنامه های 
شــاخص شــبکه های ایران کالا و شما و 
ارائه وســیع تر زیبایی های گستره ی پهناور 
کشورمان و معرفی بیش از پیش ظرفیت های 
اقتصــادی، اجتماعی و گردشــگری آنها و 
نیز بازنمایی گســترده تر تولیــدات ملی و 
فعالیت هــای اقتصادی و مالی کشــور این 

برنامه ها از پنجم مرداد ماه به شــبکه های 
پربیننده ی سیما منتقل می شوند تا با هم 
افزایی و استفاده بهینه از منابع رسانه ملی 

شاهد تقویت و ارتقای این برنامه ها باشیم.
با اتمام فعالیت شبکه های ایران کالا و شما 
از پنجم مرداد ماه رســانه ملی در بازآرایی 

شبکه ها بر اساس نظر مخاطبان و نیز صرفه 
جویی در امکانات خــود گام دیگری را به 

سوی تحول بر می دارد«

شــبکه شــما با اتکا به تولیدات برنامه ای 
سیمای مراکز اســتان ها از طریق تأمین و 
تولید برنامه، در ســال ۱۳۹۰ یعنی حدود 
۱۱ سال پیش آغاز به کار کرد. این شبکه  
در مقطعی با روی کار آمدن محمد سرافراز  
با هدف کوچک سازی صداوسیما در اسفند 
ماه ۱۳۹۴ با شــبکه ی آموزش ادغام شده 
بود که با آمدن عبدالعلی علی عسکری در 
ســال ۱۳۹۵ بار دیگر به آنتن صداوسیما 

بازگشت.
شبکه ی ایران کالا که با مأموریت اقتصادی 
فعالیتش را در سال ۱۳۹۶ به صورت رسمی 
آغاز کرد، جایگزین شبکه ی بازار شده بود. 
ماموریت این شــبکه تبلیغات برای کالای 
ایرانی به منظور رونق بازار، ظرفیت ســازی 
و تحول آفرینــی در فضای کســب و کار، 
حمایــت از کار، تولیــد و ســرمایه ایرانی، 
کمک به توســعه اشــتغال، ارتقاء کیفیت 
کالا و خدمــات و تحقق عدالت اطاعاتی با 
تاکید بر حمایت از صنایع کوچک و متوسط 
عنوان شده و هدفش تبدیل شدن به برترین 
حامی تبلیغاتی صنایع کوچک و متوسط و 
 مورد اعتمادترین مرجع اطاعات قتصادی 

کشور بود.

بهنوش بختیاری؛

برای امرار معاش زندگی تبلیغات را قبول می کنم
بهنوش بختیــاری که مدتی اســت در 
تلویزیون حضور نداشــته است، به زودی 
با ســریال جدید مسعود ده نمکی به قاب 
رسانه ملی بازمی گردد. او با بیان اینکه از 
تبلیغات متنفر اســت و از سر اجبار برای 
امرار معاش زندگی اش تبلیغات را قبول 
می کند، مــی گوید: هیچ بازیگری دلش 
نمی خواهد به سمت تبلیغات برود. وقتی 
منِ بازیگر کاری انجام می دهم و مجبورم 
۶ ماه دنبال دستمزدم بدوم، پس مجبورم 
به ســمت تبلیغات بروم و این در حالی 
است که واقعا از تبلیغات متنفرم و فقط 
به خاطر مسائل مالی است که قبول می 

کنم.
مردم به کارهای کمدی و خنده دار نیاز دارند

به گزارش روزنامــه »صبح امروز« بهنوش 
بختیاری در گفت و گویی با ایســنا درباره 
حضور در سریال مسعود ده نمکی توضیح 
داد: »آزادی مشروط« یک کمدی بامزه است 
که روند تولیدش کاما حرفه ای پیش می 
رود. این سریال در ۵۰ قسمت تولید خواهد 
شد و فکر می کنم دو سه ماه دیگر کارمان 
در این مجموعه به پایان برسد. امیدوارم با 
پخش این سریال دوباره خنده بر لب مردم 
بیاید و کار را بپسندند. همه ما به عشق مردم 

و خنده آنها کار می کنیم.
بختیاری سپس از متفاوت بودن نقشش 
در »آزادی مشــروط« گفت و اظهار کرد: 
نقشم به لحاظ ظاهری نسبت به کارهای 
قبلی ام متفاوت تر اســت اما حقیقتا در 
کارهــای کمــدی خیلی پرســوناژهای 
متفاوتی طراحی نمی شود. در کل »آزادی 
مشروط« کار متفاوتی است و من شخصاً 
دوســتش دارم. این مجموعه مربوط به 
دوران کروناست که به طنز داستان هایی 
را روایت می کند. به نظرم مردم کشورمان 
در حال حاضر به کارهای کمدی و خنده 
دار نیــاز دارند و یکــی از دلایل حضورم 
در این پروژه،  شــادی مردم بود؛ چون به 
نظر می رسد سریالی باشد که مردم می 
پسندند و حتماً با تماشای آن لبخند به 

لبشان خواهد آمد.
اسمم را از سریال ها خط می زدند

بازیگر ســریال های »خانــه به دوش«، 

»جایزه بزرگ«، »هزاران چشم«، »دارا و 
ندار« و »شب های برره« در ادامه به دلایل 
دوری اش از قاب تلویزیون طی این سال 
ها اشاره کرد و گفت: من عاشق تلویزیون 
هســتم چون معتقدم رسانه ای است که 
بیشــترین محبوبیت را به آدم می دهد. 
منتها از زمانی که شــروع به بدحســابی 
کردند و ســریال هــای خنک، ضعیف و 
مخاطب پران ساختند، نگاهم این بود که 
یک بازیگر باید ســریال خوب کار کند تا 
دیده شود نه هر سریالی که به او پیشنهاد 
می شود. ما باید به گونه ای کار کنیم که 
مردم کشورمان دوست داشته باشند. در 
این سال ها به این دلایل کمی دور بودم؛ 
البته تهیه کنندگان هم  خیلی بد حساب 
شــده اند. ضمن اینکه مدتی هم بود سر 
هر کاری که می خواســتم حضور داشته 
باشم می گفتند این خانم نباشد! نمی دانم 
چه اتفاقی افتاد که الان هستم، هنوز هم 

دلیلش را نمی دانم.
بختیاری با تاکید بر اینکه فرزند تلویزیون 
است، ادامه داد: خداراشکر الان وضعیت 
بهتر اســت. من خودم را فرزند تلویزیون 
مــی دانم و دوســت دارم کار کنم چون 
مخاطبان تلویزیون، مردم واقعی اند و این 
حس خوشایندی است. متاسفانه مدتی 
بود در هر سریال قرارداد می بستم کنسل 
می شــد و وقتی دلیلش را می پرسیدم 
می گفتند گفته شــده که صاح نیست 
خانم بختیاری باشــد و به جایی رسیدم 
که وام گرفتم، طا فروختم و نتوانستم از 
طریق حرفه ام پول دربیاورم و برای امرار 
معاش مجبور شــدم وارد تبلیغات شوم. 
متاســفانه از دور یکسری برچسب ها به 
ما زده می شود که اصا جالب نیست. من 
هفت سال است که در تلویزیون نیستم، 
آنقدر بی پشت و پناه و تنها بودم که حتی 
همکاران خودم هم مرا تنها گذاشــتند. 
بســیار دلخورم به لطف برخی همکاران 

عزیزمان که کارشان زیر آب زنی است.
تبلیغات سلبریتی ها تا کجا؟

او درباره بحث تبلیغات توســط بازیگران 
و اینکه اساســاً موافق این اتفاق است و 
فکر می کند مرز تبلیغات توســط چهره 

ها تا کجاست؟ خاطرنشان کرد: به شدت 
از تبلیغات متنفرم اما وقتی پول کارهایم 
پرداخت نمی شــود، تئاتر، سریال و فیلم 
سینمایی بازی می کنم و باید ماه ها دنبال 
پولم باشم مجبورم به سمت تبلیغات بروم. 
در هیچ جای دنیــا تا این اندازه با بازیگر 
بدحسابی نمی شود. قراردادهای ما هنوز 
در حد ۱۰ ســال پیش مانده و متاسفانه 
همــه چیز بالا مــی رود جز دســتمزد 
بازیگران. منِ بازیگر وقتــی این رفتارها 
را می بینم با توجه بــه وضعیت کرونا و 
شــرایط اقتصادی که هرچه می دویم به 
جایی نمی رســیم، مجبوریم به تبلیغات 
جــواب مثبت بدهیم. چــرا با من بازیگر 
کاری می کنند که بــرای خرج روزانه ام 
به سمت تبلیغات بروم؟ بدون شک تمام 
بازیگران به دلایل اقتصادی وارد تبلیغات 
می شــوند. واقعــاً جای یــک بازیگر در 
دادسرا و کانتری نیست که برای گرفتن 
حقوقش شــکایت کند. من فکر می کنم 
طی این مدت از کیف قاپ ها بیشــتر در 

کانتری و دادسرا حضور داشتم.
از دور بازیگران را قضاوت نکنید

بختیاری ســپس به دشــواری های کار 
بازیگران اشاره کرد و از مردم خواست آنها 

را قضاوت نکنند.
این بازیگــر در عین حال تصریح کرد: ما 
گاهــی برای حضور در برخی لوکیشــن 
ها مجبور می شــویم از پنج صبح بیدار 
شــویم و یک راه طولانی را طی کنیم تا 
سرکار حاضر شــویم و وقتی به منزلمان 
می رسیم ســاعت ۱۰ شــب می شود. 
جدیدا هم لوکیشــن هایــی را انتخاب 
می کنند که بســیار  دور و خارج از تهران 
اســت تا ارزانتر برایشان تمام شود. مردم 
از دور از ما بازیگران چیزهایی می بینند 
و مــا را قضاوت می کنند. به عنوان مثال 
در خانه ای که لوکیشــن ما بود و من در 
آنجــا عکس گرفته بودم، یک دفعه دیدم 
در اینستاگرام می گویند »خانه لاکچری 
بهنوش بختیاری!«؛ آنها به ما می گویند 
شــما که وضعتان خوب است و من می 
گویم اگر هم وضعمان خوب باشد، حقمان 
است که این همه سال زحمت کشیده ایم 

اما واقعاً نیست. حرفم را باور کنید، چون 
در پرداخت دســتمزدها واقعا ما را اذیت 
می کنند. منِ بازیگــر از جان و دل مایه 
می گذارم اما فقط به خاطر یک آدم ناشی 
که سواد درست و حسابی ندارد و پول می 
آورد تا به سینما و تلویزیون راه پیدا کند، 
همین آدم صاحب یک گروه می شود که 
به هیچ چیز پایبند نیست. مردم سختی 
ما را نمی بیننــد و بعضاً به ما می گویند 

سلبریتی های دوزاری!
ما بازیگران لاکچری بازی نداریم

بهنوش بختیاری سپس خطاب به گروهی 
از مردم اظهار کرد: ما که این همه ســال 
زحمت کشیده ایم و تاشمان این بوده تا 
شــما را بخندانیم، چرا پس به ما توهین 
می کنید؟ متاسفانه برخی سرمایه گذاران 
در ســینما و تلویزیــون بــه راحتی به 
بازیگران توهین می کنند. آنها نمی دانند 
هنر چیست. جدیدا هم در مورد خانم ها 
گروکشی جنسیتی به راه افتاده است. یک 
عده سینما و تلویزیون را کثیف کرده اند 
و آنها اصاً اهل سینما و تلویزیون نیستند. 
طی این ســال ها به جرأت می گویم که 
از آدم های واقعی سینما و تلویزیون این 
رفتارها را ندیده ام بلکه از افرادی دیده ام 
کــه از هر راهی پول به دســت آورده اند 
و وارد این حرفه شده اند و متاسفانه هم 
قبولشان کرده اند که در این حرفه بمانند.

او گفــت: اگر مردم یک روز ســر کار ما 
حاضر شوند و ببینند ما در چه شرایطی 
کار می کنیم دیگــر قضاوتمان نخواهند 
کرد. امیدوارم روزی برسد که این اتفاقات 
دیگر در تلویزیون و ســینمای ما نیفتد 
چون انگیزه و امیدمــان را می گیرد. در 
برخی کارها نه تنها از ما تشکر نمی کنند 
بلکــه توهین می کننــد، پولمان را نمی 
دهند. ما بازیگران، لاکچری بازی نداریم 

لطفاً مردم قضاوت نکنند.
سریال ها باید شبیه به زندگی مردم باشند

او در بخشــی دیگر از صحبت هایش در 
پاســخ به اینکه آیا جوانســازی سازمان 
صداوســیما می تواند راهــی برای بهبود 
شرایط تلویزیون باشد؟ اینگونه بیان کرد: 
به نظــرم حتما باید تعادل در نظر گرفته 

شــود. شــاید بتوان از تجربیات افرادی 
که عمــری در این راه پوســت انداخته 
اند اســتفاده کرد؛ البته آدم های به روز 
هم می تواننــد کمک کنند ولی باید یک 
مغز متفکری باشــد که فرماندهی کند و 
جوان ترها، اجرایی کنند. باید یکسری از 
سانسورها و محدودیت ها را کنار بگذارند 
تا مردم با تلویزیون آشــتی کنند که اگر 
این اتفاق نیفتد به نظــرم رابطه مردم با 

تلویزیون همین طور می ماند.
بهنوش بختیاری اظهار کرد: سریال ها باید 
شــبیه به زندگی مردم باشند. من خودم 
عاشق قاب تلویزیونم اما واقعاً محدودیت 
ها آزارمان می دهد. متاسفانه خاقیت به 
ندرت دیده می شود. از طرفی هم وقتی 
کارها دست یکسری افراد ناکارآمد سپرده 
می شود که صرفا به دلیل اینکه پول دارند 
به این رسانه آمده اند و فامیلشان را بدون 
هیچگونه عقبه هنری سر کار آورده اند و 
یک کار غیرحرفه ای می سازند، نتیجه اش 
می شود قطع ارتباط مخاطب با تلویزیون.

او در ادامه خــودش را در قاب تلویزیون 
بهتر از سینما دانست و با تمام دلخوری 
هایش از این رســانه، آن را برتر از سینما 

خواند.
بختیاری گفت: خداراشکر هر کجا می روم 
آنقدر استقبال مردم زیاد است و محبت 
دارند که همین برایم کافی است که قطعا 
دلیلش، سریال های ماندگاری است که از 

تلویزیون داشتم.
عملکرد خانه سینما ضعیف است

این بازیگر در پایان صحبتش به عملکرد 
خانه ســینما انتقاد کرد و گفت: عملکرد 
خانه سینما ضعیف اســت. خانه سینما 
عماً کاری برای هنرمندان نمی کند، ای 
کاش یک اساسنامه کلی برای خانه سینما 
طراحی می شد. من در آنجا عضویت دارم 
و ۲۷ سال است که در حرفه تئاتر، سینما 
و تلویزیون کار کرده ام و همیشه هم سر 
کار بودم، خیلی برایم ناراحت کننده است 
که نســبت به حقوق هنرمندان بی اعتنا 
هستند. شخصا به خاطر رأی اخیر خانه  
سینما بسیار متضرر شدم و زندگی ام را به 

خاطر همین اتفاق باختم.
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۱۴ هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال اوراق مشارکت 
برای طرحهای شهری مشهد منتشر شد

مدیرتامین مالی معاونت اقتصادی شهرداری 
مشهد گفت: ۱۴ هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال 
اوراق مشــارکت برای تامین مالی سه طرح 

مهم شهری منتشر شد.
بــه گزارش صبــح امروز به نقــل از روابط 
عمومی معاونت اقتصادی شهرداری مشهد 
ســید محمد عنبری افزود: با وجود منابع 
محدود اوراق مشارکت در کشور، شهرداری 

مشهد موفق به اخذ مجوز انتشار این اوراق مشارکت در پایان تیر ماه امسال شد.
وی اضافه کرد: هشــت هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال از این اوراق برای ادامه طرح تکمیل 
خط سه قطار شــهری و سه هزار میلیارد ریال برای تکمیل ســامانه اتوبوس رانی با 

تضمین و کمک ۵۰ درصدی دولت در بازپرداخت اصل و سود آن است.
مدیرتامین مالی معاونت اقتصادی شهرداری مشهد گفت: سه هزار میلیارد ریال اوراق 
مشارکت نیز در راستای بهسازی و بازسازی بافت فرسوده پیرامون حرم مطهر باتضمین 
و کمک ۲۵ درصدی اصل و سود دولت منتشر شد. عنبری افزود: این اوراق چهار ساله 
و مواعد پرداخت ســود آن هر سه ماه یک بار اســت. وی اضافه کرد: از آغاز فعالیت 
شــورای ششم تاکنون ۲۶ هزار و 8۰۰ میلیارد ریال اوراق مشارکت شامل ۱۵ هزار و 
۵۰۰ میلیارد ریال اوراق برای طرح تکمیل خط سه قطار شهری، ۶ هزار میلیارد ریال 
برای تکمیل ســامانه اتوبوس رانی و پنج هزار و ۳۰۰ میلیارد ریال دیگر در راســتای 

بهسازی و بازسازی بافت فرسوده پیرامون حرم مطهر منتشر شده است.

اشتغال آفرینی، بهترین راهکار برای کاهش 
آسیب های اجتماعی حاشیه شهر

رئیس شورای اســامی شهر مشهد گفت: 
سیاست شورای ششــم، کمک به کاهش 
آسیب های اجتماعی در حاشیه شهر بوده و 
یکی از شاخص ترین و کارآمدترین روش ها 
برای گام برداشتن در این مسیر، اشتغال زایی 

و کارآفرینی است.
»به گزارش صبح امروز حســن موحدیان« در 
حاشیه بازدید از مرکز رویش و کارآفرینی محله 

»نوده« با بیان اینکه اشتغال زایی و کارآفرینی، یکی از محورهای مورد تاکید مقام معظم رهبری 
است که در نام گذاری شعار سال نیز مورد تاکید ایشان قرارگرفته است، اظهار کرد: بر این 
اساس، موضوع اشتغال زایی و اشتغال آفرینی با محوریت حاشیه شهر و مناطق کم برخوردار، 

به عنوان یکی از محورها و رویکردهای شاخص شورای ششم موردتوجه قرار گرفت.
وی بیان کرد: در حاشیه شهر، نیروی کار فراوانی داریم و وضعیت اقتصادی ساکنان نیز 
مطلوب نیست؛ همین امر موجب شده تا آسیب های مختلف فرهنگی، اجتماعی و ... 
را در این پهنه ها داشته باشیم.رئیس شورای اسامی شهر مشهد با بیان اینکه سیاست 
شورای ششم، کمک به کاهش آســیب های اجتماعی در حاشیه شهر است، تصریح 
کرد: یکی از شــاخص ترین و کارآمدترین روش ها برای گام برداشــتن در این مسیر، 

اشتغال زایی و کارآفرینی است.
موحدیان فعالیت مرکز کارآفرینی محله »نوده« را اقدام ارزشمندی از سوی سازمان 
بازآفرینی دانست و افزود: فعالیت این مرکز برای شروع کار بسیار خوب است اما نباید 

به آن اکتفا شود و باید با کمک دستگاه های تاثیرگذار، فعالیت ها را گسترش دهیم.

ثبت سرو ۵۵۰ ساله باغ مزار کاشمر در 
فهرست میراث طبیعی ملی کشور

مدیــر کل میراث  فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع  دستی خراسان رضوی گفت: درخت 
سرو کهن ســال باغ مزار کاشمر به شماره 
۱۰۱8 در تاریــخ ۲۳ اســفند ۱۴۰۰ در 
فهرست میراث طبیعی ملی کشور ثبت شد.
به گزارش صبح امروز ســیدجواد موسوی 
اظهــار کــرد: وزارت میــراث  فرهنگــی، 
گردشــگری و صنایع  دســتی در راستای 
اجــرای آیین نامه اجرایی تبصــره ماده ۲ 
قانون تشکیل ســازمان میراث فرهنگی و 
گردشگری پس از بررسی کارشناسان خبره 
این سرو کهن سال را با قدمتی حدود ۵۵۰ 
ســال واجد ارزش تشــخیص داده و ضمن 

تاکید بر لزوم حفاظت و نگهداری دقیق آن  را در فهرست ملی ثبت کرد.
وی ادامه داد: این درخت با نام علمی Cupressus sepervirens در زمره سروهای 
زرین قرار داشــته و با تنه ای به قطر ۱.۵ متر، محیط تنه پنج متر، ارتفاعی در حدود 
۲۲ متر و طول ســایه اندازی در حدود ۱۲ متر داخل مجموعه تاریخی و مذهبی باغ 
مزار امام زاده سید حمزه)ع( شهر کاشمر قرار گرفته و از سامت کامل برخوردار است.

موسوی تصریح کرد: وجود چنین درختانی در دل ناحیه ای  که در گذشته در حاشیه 
کویر محاصره شــده و همیشه مردمان این دیار که با مساله کمبود آب دست وپنجه 
نرم کرده اند، توجه خاصی به سر زنده بودن درختان و ارزش بالای این میراث طبیعی 
داشته و با تاش فراوان این درختان را همچون نگینی درخشنده حفظ کرده و قطعا 

در گذشته نیز محلی برای آرامش مسافران و رهگذران بوده است.
محمود طغرایی، مســئول دفتر ثبت آثار تاریخی و طبیعی اداره  کل میراث  فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دســتی خراسان رضوی، عنوان کرد: سرو که در بسیاری از نقاط 
ایــران و از دیربــاز در نقش قالی ها، فرش ها و نگارگری ایرانی و ســایر هنرهای ملی 
دیده می شد، به عنوان درخت همیشه زنده و سرسبز بسیار قابل احترام بوده و نقش 
سروهای شاخه برگشته نماد ایرانیان است؛ چنانکه جبر زمانه سر او را خم کرده اما در 

مقابل دشمنان وطن کمر خم نکرده و استوار و پا بر جا مانده است.

سالن ورزشی مادر و کودک برای 
خدمات دهی به بانوان مشهدی آماده شد

سرپرست معاونت ســامت و تربیت بدنی 
ســازمان اجتماعی و فرهنگی شــهرداری 
مشــهد از آغاز فعالیت سالن ورزشی مادر و 
کودک برای ارائه خدمات به بانوان مشهدی 

خبر داد.
به گزارش صبح امروز، »سیدحسین غیاثی« 
با بیان این خبر اظهار کرد: پردیس تخصصی 

مادر و کودک که در امامت ۴۹ احداث شده دارای امکانات مختلفی مانند زمین های 
ورزشی روباز فوتبال، بسکتبال، والیبال، اسکیت، دوچرخه و بدمینتون است.

وی افزود: همچنین در یک ساختمان سه طبقه، سالن ورزشی مادر و کودک به صورت 
مجزا، اتاق نگهداری کودک، اتاق ســنجش ســامت کودک، سالن بدنسازی و سالن 
ژیمناستیک تعبیه شده است.سرپرست معاونت سامت و تربیت بدنی سازمان اجتماعی 
و فرهنگی شهرداری مشهد بیان کرد: بخش روباز این بوستان از تابستان سال گذشته 
در اختیار عموم قرار گرفت اما فضای مســقّف و سالن ورزشی، سالن بدنسازی آن به 

دلیل شیوع بیماری کرونا و نواقص مجموعه، به بهره برداری نرسیده بود.

ان
راس

خ

خبر

رئیس اتحادیه آبمیوه، بستنی و کافی شاپ مشهد از رفع 
ممنوعیت استفاده کافی شاپ ها از فضای پیاده روها خبر 
داد و گفت: مجددا از ابتدای تیر امســال تمدید و انعقاد 
قراردادهای جدید برای واگذاری بخشی از پیاده روهایی 
که شرایط لازم را دارد، به واحدهای صنفی در حال انجام 
است اما شهرداری اجاره اش را خیلی افزایش داده و این 

قیمت نسبت به گذشته چند برابر شده است.

سعید شــریف زاده در گفت وگو با ایسنا درباره گسترش 
استفاده از فضای اشــتراکی میان واحدهای صنفی در 
مشهد عنوان کرد: واحدهای صنفی زیادی در اتحادیه های 
مختلف نظیر اغذیه داران، کافه  ســنتی ها، رستوران ها، 
کافی شاپ ها و... از فضاهای اشتراکی پیاده روها استفاده 
می کنند. تنها در اتحادیه آبمیوه و کافی شــاپ بیش از 
۱۰۰ کسب وکار مشهدی از این فضاها استفاده می کنند. 
عاوه بر اقبال مردم نسبت به این فضاها شیوع کرونا در 
سال های اخیر باعث شد استفاده از فضای باز فروشگاه ها 
برای مردم در اولویت بالاتری نسبت به فضای سربسته 
و داخل مغازه ها باشــد چرا که امکان انتقال ویروس در 

محیط باز نسبت به محیط های بسته کمتر است.
وی با اشــاره به شروع موج هفتم کرونا در کشور گفت: 
علی رغم اینکه دوباره شــیوع بیماری کرونا در ســطح 
جامعه تشدید شــده اما اســتفاده از فضاهای باز برای 
کسب وکارها دشوارتر شده است. در شرایطی که باید به 
واحدهای صنفی تسهیاتی داده شود تا شیوه نامه های 
بهداشتی بهتر رعایت شود، نرخ اجاره پیاده روها افزایش 
چندبرابری داشته است؛ به  طوری  که بعضی از واحدهای 
صنفی به ناچار و به دلیل هزینه هایی که در گذشته برای 
دکور، سازه ها و فضاهای بیرونی خود انجام داده بودند، 
قــرارداد خود را تمدید کردند وگرنه علی رغم اینکه این 
فضاها به رونق کسب وکارها کمک می کند، به دلیل گران 

بودنش، تمایلی برای تمدید قراردادهای خود نداشتند.

شــریف زاده در پاسخ به ســوالی درباره رفع ممنوعیت 
استفاده از فضای پیاده روها خاطرنشان کرد: مدتی  است 
که ممنوعیت مطرح شــده در گذشته برطرف شده و از 
ابتــدای تیر ماه انعقاد قراردادهای جدید و تمدید اجاره 
پیاده روهــای واحدهای قبلی در حال انجام اســت اما 
متوجه شدیم که هزینه  استفاده از این فضاها نسبت به 
سال قبل افزایش چشمگیری داشته و چند برابر شده که 

قابل توجه است.
وی افزود: مسلما انتظار ما به  عنوان اتحادیه این است که 
شــرایط برای کسب وکارهای ما آسان تر باشد اما در این 
موضوع اتحادیه هیچ نقش اجرایی ندارد و فضای پیاده رو 

را شــهرداری اجاره می دهد و طرف حساب شهرداری 
هــم واحدهای صنفی و مغازه هاســت. تنها در صورتی 
که  تعداد زیادی از اعضا از ما درخواســت داشته باشند، 

می توانیم در قالب نامه ای موضوع را پیگیری کنیم.
رئیس اتحادیه آبمیوه، بستنی و کافی شاپ مشهد با بیان 
اینکه باید توجه داشــت که این مساله موجب افزایش 
هزینه تمام شده محصولات یک واحد صنفی می شود، 
متذکر شد: شهرداری یک مجموعه خصوصی نیست و از 
نگاه مردم یک ارگان دولتی دیده می شود و انتظار است 
که خود باعث افزایش قیمت و گرانی نشــود. واحدهای 
صنفــی ما به دلیل اینکه در گــروه کالا و خدمات قرار 

می گیرند، می توانند محصولات خود را بر اساس هزینه  
تمام شــده با سود معین قیمت گذاری کنند؛ یعنی یک 
واحــد صنفی به دلیل اینکه هزینه هــای کمتری دارد، 
ممکن است کالایی را ارزان تر ارائه کند اما واحد دیگر به 

دلیل خرج های بیشتر قیمت بالاتری داشته باشد.
شریف زاده افزود: افزایش چند برابری استفاده از فضای 
پیاده رو توسط شــهرداری اثر منفی می گذارد و قیمت 
تمام  شــده را برای واحدهای صنفــی افزایش می دهد. 
کسب وکارها ۲ سال سخت اقتصادی را به دلیل بیماری 
کرونا پشت سر گذاشتند و به سختی خودشان را حفظ 
کردند تا بتوانند امسال بخشــی از خسارت و ضررها را 
جبران کنند اما از یک سو افزایش شدید اجاره های ملکی 
و مغازه ها و از طرف دیگر گران شــدن مواد اولیه مثل 
شکر، لبنیات، قهوه و... باعث فشار مضاعف به واحدهای 

اقتصادی شده است.
وی گفت: تمام این مسائل دست به دست هم می دهد تا 
قیمت ها بالا رود و قدرت خرید مردم کاهش یابد؛ الان 
هم اقبال و اســتفاده مردم نسبت به قبل کمتر شده و 
افزایش قیمت ها اثر خود را گذاشــته است. کم و بیش 
با تعطیلی واحدهای صنفی در اتحادیه خود مواجهیم و 
چنانچه شرایط با همین روند پیش رود، احتمالا صنف 
ما هم مانند برخی گروه های دیگر مانند رستوران ها در 
ماه های آینده یا تا پایان سال دچار تعطیلی های گسترده 

می شود.
وی دربــاره اخــذ تعهدهای اخاقــی از واحدهایی که 
متقاضی اســتفاده از فضای پیاده روها هســتند، تاکید 
کرد: در طرح جدید شــهرداری ضمن انعقاد قرار داد از 
واحدهــای صنفی تعهد اخاقی هم گرفته می شــود تا 
مسائل بهداشتی و اخاقی را رعایت کنند. چنانچه این 
موارد وجود داشته باشد، ایجاد مشکل می کند و همکاران 
باید این موارد را رعایت کنند تا امکان اســتفاده از این 

فضاها وجود داشته باشد.

رئیس اتحادیه کافی شاپ های مشهد خبر داد  /  رفع ممنوعیت استفاده کافی شاپ ها از فضای پیاده روها در مشهد

 

تعطیلی معادن سنگ مشهد، تیر خلاص به اشتغال و صادرات
چالشهای توسعه مشهد و گسترش ساخت و سازها 
در ارتفاعــات جنوبــی این کانشــهر، اینک دامن 
صاحبان صنایع و معادن ســنگ این منطقه را نیز 
گرفته و حکم به تعطیلی آنها داده شــده است، در 
حالیکــه کارگران از بیکاری و دســت اندرکاران از 

کاهش تولید و صادرات نگران هستند.
خبرنگار ما با حضور در جمع تعدادی از صاحبان معدن 
و کارخانه های ســنگ بری روستای ده غیبی و تپه 
سام مشهد به دغدغه ها و مشکات آنان گوش سپرد، 
کسانی که سالها بهترین و ارزانترین سنگ را از دل کوه 
درآورده و عاوه بر تامین نیاز شهر به این سنگها، آن را 

به کشورهای مختلف صادر کرده اند.
روســتاهای ده غیبی و تپه سام سالها محل استقرار 
معادن ســنگ و چندین کارخانه سنگ بری بوده اند 
که اشتغال مورد نیاز آن منطقه را تامین کرده و زمینه 

نشاط مردم و توسعه روستاها را هم فراهم کرده اند.
مزیت بالای معادن سنگ در این منطقه و کارخانه های 
فرآوری کنار آن اشــتغال فراوانی است که برای افراد 
جویای کار فراهم کرده، کاری که به قول کارخانه داران 
چندان تخصص و مهارت بالایی نیاز ندارد و فقط قوای 

جسمانی فرد می تواند پاسخگوی نیاز باشد.
حال اهالی مناطق تپه ســام و ده غیبی از تعطیلی 
معادن نگران هستند، چون می دانند با تعطیلی بخش 
زیادی از فرصتهای شــغلی برای آنان، رونق منطقه و 
نشاط و سرزندگی آن از بین می رود و در بدترین حالت 

ممکن ناامنی را برای منطقه به دنبال دارد.
مسئول معدن پارسیان که در منطقه حضور داشت 
می گوید: پروانه بهره برداری از این معدن با ظرفیت 
اسمی ســالانه برداشت ۱۵ هزار تن سنگ در سال 
۱۳8۷ صادر شده است و تا سال ۱۴۰۲ اعتبار دارد، 
ســازمان صنعت معدن و تجارت پروانه آن را دیگر 

تمدید نمی کند.
امیری افزود: پروانه معدن آقای پهلوان در همین منطقه 
تا سال ۱۴۰۹ تمدید شده است، اگر معادن واقعا برای 
منطقه مضر هستند پس باید همه آنها تعطیل شوند، 
چرا پروانه یک معدن تمدید می شود اما پروانه معدن 
دیگــر نه؛ باید یک تصمیم کلی و ثابت برای وضعیت 

معادن این منطقه گرفته شود.
وی اظهار داشت: مســاحت کل منطقه ای که معادن 
ســنگ در آن واقع شده اند، به ۲ هکتار هم نمی رسد، 

هزاران هکتار در این منطقه زمین و کوه است، از چهار 
هکتار زمین معدنی در این بخش فقط ۲ هکتار آن در 
حال برداشت است لذا خسارتی به منطقه وارد نمی کند.

رییس انجمن سنگ گفت: ۷۰ درصد از محصولات 
ســنگبریهایی که در کنار معدن و در محور فریمان 
- مشــهد فعالیت دارند، به کشورهای ترکمنستان، 
آذربایجان، ترکیه، قطر و کویت صادر می شــود که 

ارز آوری زیادی برای منطقه به دنبال دارد.
امیری اضافه کرد: در هر معدن ۴۰ نفر و در کارخانه 
سنگ بری ۲۰ نفر به صورت مستقیم فعالیت دارند، 
روستاهای ده غیبی و تپه سام از حضور این معادن 
و کارخانــه ها منتفع می شــوند و امرار معاش می 
کنند، شما یک بیکار هم در این روستاها نمی توانید 

پیدا کنید.

وی اظهار داشت: ســنگ با برند »مروارید« منطقه 
ده غیبی ۱۰۰ ســال استقامت دارد و همه جداولی 
که در شهر مشهد ساخته می شود از همین سنگ 
است، حتی این سنگ به کشورهایی مثل روسیه هم 

صادر می شود.
9۰ درصد مشاغل ده غیبی وابسته به معادن هستند

رییس شــورای شهر ده غیبی نیز در این باره گفت: 
معادن برکت زیادی برای این شهر به دنبال داشتند، 
۹۰ درصد مشــاغل در این روستا وابسته به معادن 
اســت، عاوه بر اشــتغال، در ایجاد راه دسترسی، 
ساخت مدرسه و مسجد و ورزشگاه وارد عمل شده و 

این امکانات برای روستاییان ایجاد کرده اند.
غامحســن رحیم زاده افزود: زمانی که معدن آقای 
یاوری تعطیل شــد، ۵۰ تا ۶۰ کارگر هر روز به در 
خانــه من می آمدند و می گفتند، اکنون که معدن 

تعطیل شده است، چه کاری باید انجام دهند.
رییس انجمن ســنگ مشــهد نیز در ایــن باره به 
خبرنگار ما گفت: تا ســال ۱۳۹۲، ۲۷۰ سنگ بری 
در منطقه ده غیبی و تپه سام مستقر بودند که هم 

اینک تعداد آنها به ۷۰ ســنگ بری رسیده اما ۲۰۰ 
برابر سنگ بریهای سایر شهرهای کشور تولید دارند.

محمد امیری افزود: ظرفیت تولید و صادرات سنگ 
در معادن و کارخانه های سنگ بری این مناطق بالا 
است و نسبت به کارخانه های سنگبری دیگر شهرها 
۱۰ برابر تولید و اشــتغالزایی دارد، مشــهد از رتبه 

نخست صادرات سنگ در کشور برخوردار است.
وی اظهار داشــت: به بهانه اینکه معادن ســنگ در 
حریم شهر مشــهد قرار گرفته یا سایر موارد مطرح 
شــده، مســئولان از ادامه فعالیت این معادن می 

خواهند جلوگیری کنند.
وی بیان کرد: معدن آقای یاوری ســه ســال است 
که تعطیل شــده، در حالی که اگر فعال بود تعداد 
ســنگبریهای این منطقه را می توانســتیم به ۱۰۰ 

مورد برسانیم که با ظرفیت بالا تولید می کردند، اما 
اکنون ۳۰ درصد از ظرفیت تولید سنگ این منطقه 
به نطنز استان اصفهان منتقل شده و در آنجا تولید 

و عرضه می شود.
تعطیلی معادن ده غیبی و بیکاری 2 هزار کارگر

رییس انجمن سنگ مشهد گفت: با تعطیلی معادن 
ده غیبی ۲ هزار کارگر بیکار می شــوند، یک معدن 
پاسخگوی نیاز کارخانه سنگ بری است، با تعطیلی 
آن چگونه می توان مواد اولیه کارخانه های ســنگ 

بری را تامین کرد.
بر طبق بررسی های خبرنگار ایرنا، برخی از صاحبان 
ســنگبریهای این منطقه هم می گفتنــد، معاونت 
پیشگیری از جرم دادگستری خراسان رضوی گفته 
»منطقه ده غیبی و تپه ســام کمترین نرخ جرایم 
را دارد« و دلیل آن هم وجود معادن و اشــتغالزایی 
فراوان آنها است که بیکاری در این منطقه را به صفر 

رسانیده است.
معاون معــادن و صنایع معدنی ســازمان صنعت، 
معــدن و تجارت خراســان رضوی نیــز که در این 

بازدید حضور داشــت، گفــت: در منطقه ده غیبی 
و تپه ســام ۶ معدن فعال و 8۰ کارخانه ســنگ 
بری فعال هســتند، در سال ۱۳۹۳ حکمی از سوی 
دادستانی مبنی بر تعطیلی معادن دریافت کردیم، 
چراکه این معادن در حریم شــهر مشهد و کمربند 

سبز قرار گرفته بودند.
محمد توکلی افزود: استعام ما از اداره محیط زیست 
و اداره راه و شهرسازی برای ادامه فعالیت معادن ده 
غیبی نیز رد شد و این دو نهاد ادامه معادن را تایید 
نکردند، جلســات کارشناســی زیادی پیرامون این 
موضوع برگزار شــد، ما در این جلســات گفتیم که 
بحث گسترش معادن سنگ در طول و عرض مطرح 

نیست و برداشت در عمق انجام می شود.
وی بیان کرد: بر طبق بحث های زیســت محیطی، 
فعالیت این معادن نمی تواند مشکلی ایجاد کند زیرا 
اداره حفاظت محیط زیســت الزاماتی دارد که به ما 
ابــاغ می کند و بهره بردار را نیز ملزم به رعایت آن 
می کنیم، اما اداره راه و شهرسازی معتقد است که 
باید این معادن جمع شوند، چرا که این نهاد در یک 
طرح فرادستی در سال ۹۳ مصوب کرده و معادن در 

حریم شهر مشهد قرار گرفته اند.
وی اضافه کرد: براساس قانون اداره کل راه و شهرسازی، 
تمدید و صدور پروانه اکتشاف در حریم شهر ممنوعیت 
دارد، به این معنا که دیگر معدن جدیدی در حریم شهر 
ایجاد نشود که در این سالها معدن جدیدی در حریم 
شهر مشهد ایجاد نشده است، معادن سنگ فعلی هم 

مربوط به سالها قبل هستند.
توکلی اظهار داشت: در مجموع معادن انفال و جزء 
اموال عمومی هستند و اگر هم در حریم شهر باشند 
باید برای آنها چاره ای اندیشــید، از سوی دیگر کار 
معادن فقط در عمق بوده و آســیب جدیدی به این 
منطقه وارد نمی کند، اما اشتغالزایی فراوانی ایجاد 
کرده و مزیت صادراتی دارند، پس باید این موضوع 

مورد توجه دستاندرکاران قرار گیرد.
در نهایت باید وضعیت معادن ســنگ مشــهد در 
منطقه ده غیبی و تپه ســام تعیین تکلیف شود، 
در شــرایط جنگ اقتصادی که از فعالان اقتصادی 
انتظار توسعه تولید و اشــتغال است، باید حمایتها 
نیز از آنان حفظ شود و راهکار دیگری جز تعطیلی 

و توقف کار برگزید.

در هر معدن ۴۰ نفر و در کارخانه ســنگ بری ۲۰ نفر به صورت مستقیم فعالیت دارند، 
روستاهای ده غیبی و تپه سلام از حضور این معادن و کارخانه ها منتفع می شوند و امرار 

معاش می کنند، شما یک بیکار هم در این روستاها نمی توانید پیدا کنید
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مسابقات ورزشی بانوان فرهنگی کشور در 
مشهد پایان یافت

مســابقات ورزشی بانوان فرهنگی سراسر کشور یادواره شهید ابراهیم هادی با معرفی 
نفرات برتر خود در سه رشته والیبال، بدمینتون و تنیس روی میز پس از ۵ روز رقابت 

سنگین و نفس گیر در مشهد  به کار خود پایان داد.
به گزارش ســتاد خبری مســابقات ورزشــی بانوان فرهنگی سراسر کشور سید امیر 
شوشــتری مدیرکل آموزش و پرورش خراسان رضوی در مراسم اختتامیه این سری 
از مســابقات ضمن بیان اینکه مســابقات با حضور حدود ۹۰۰نفر از بانوان فرهنگی و 
ورزشکار برگزار شد تصریح کرد: مشهد به دلیل وجود زیرساخت های مناسب ورزشی 
کــه دارد بانوان فرهنگی عاوه بر اینکه در عرصه رقابت های ورزشــی حضور یافتند، 

فرصت تشریف به بارگاه منور رضوی را هم پیدا کردند.
جعفری، مدیرکل دفتر تربیت بدنی و فعالیت های ورزشی وزارت آموزش  و پرورش نیز 
به اهمیت این مســابقات میان جامعه معلمان اشــاره کرد و افزود: برگزاری مسابقات 
ورزشــی باعث افزایش سهم ورزش در سبک زندگی سالم و فعال جامعه می شود. ما 

تاش کردیم این مسابقات را در راستای برنامه توسعه ورزش فرهنگیان برگزار کنیم.
در بخش دیگری از مراســم اختتامیه مسابقات ورزشــی، صفدر سلطانی، قائم مقام 
اجرایی مسابقات ورزشی فرهنگیان سراسر کشور گفت: وقتی بانوان فرهنگی به واسطه 
مسابقات ورزشی فرهنگیان سراسر کشور، در محیطی با نشاط حضور پیدا می کنند، 
قطعا می توانند این سرزندگی و نشاط را به خانواده و محیط مدرسه هم منتقل کنند.

گفتنی است مسابقات ورزشی فرهنگیان سراسر کشور با حضور ۳۱استان در سه رشته 
والیبــال، بدمینتون و تنیس روی میز ویژه بانــوان از ۲8تیرماه آغاز و تا ۲مردادماه به 

مدت ۵روز ادامه داشت.
شایان ذکر است به نفرات اول هر رشته عاوه بر مدال طا و لوح یادبود، مبلغ ۳۰میلیون 
ریال در دو بخــش انفرادی و تیمی به ازای هر نفر، ۲۰میلیون ریال به نفرات دوم در 
بخش انفرادی و تیمی به ازای هر نفر و مبلغ ۱۰میلیون ریال در بخش انفرادی و تیمی 

به ازای هر نفر اهدا شد.

طارمی: باز هم می خواهیم قهرمان شویم
مهاجم ایرانی پورتو قول داد که تیمش در فصل جدید نیز قهرمان پرتغال شود.

به گزارش ایســنا و به نقل از سایت مایس فوتبال، شــب گذشته در چارچوب دیدار 
دوستانه تیم فوتبال پورتو به مصاف موناکو فرانسه رفت و ۲ بر یک به برتری رسید. در 

این دیدار مهدی طارمی گل اول تیمش را از روی نقطه پنالتی به ثمر رساند. 
مهدی طارمی بعد از این دیدار گفت: این یک بازی عالی برای تیم ما بود. تاش زیادی 
کردیم و خوشــبختانه پیروز شدیم. به اولین بازی رسمی خود نزدیک می شویم و این 
دیدار خیلی به ما کمک کرد تا به شــرایط بازی برســیم. می خواهیم در فصل جدید 
عنوان قهرمانی را کســب کنیم. باید برای آن تاش کنیم. در بازی بعدی می خواهیم 

بهتر از این بازی باشیم.
مهاجم ایرانی در ادامه صحبت های خود گفت: این اولین بازی در دراگائو بود، برخی از 
بازیکنان جدید همراه تیم بودند اما ما خوب کار کردیم. ریتم بازی ها را به دست آوردیم 
و توانستیم در شرایط بازی باشیم. خیلی سریع باید آماده شویم چرا که فصل به زودی 
شروع می شود. باید از حمایت هواداران در این بازی تشکر کنیم، برای بازی بعدی و در 
ادامه فصل به حمایت آنها نیاز داریم. هر چیزی ممکن است در هر دیدار رخ دهد. مهم 

این است که هواداران به خوبی از تیم حمایت کنند.
مهدی طارمی توانست در فصل قبل عملکرد بسیار خوبی داشته باشد و بهترین گلزن 
تیمش در این فصل از رقابت ها با ۲۴ گل بود. فقط داروین استعداد برتر بنفیکا با ۲۶ 
گل موفق تر از طارمی در لیگ بود که این بازیکن در نهایت بعد از فصل خوبی که در 

بنفیکا داشت به لیورپول رفت تا جانشین سادیو مانه شود. 

پیروزی بارسلونا برابر رئال مادرید با 
سوپرگل رافینیا

بارسلونا در دیدار دوستانه برابر رئال مادرید با تک گل رافینیا به پیروزی دست پیدا کرد.
به گزارش ایســنا، دو تیم رئال مادرید و بارسلونا که اردوی تابستانی خود را در آمریکا 
برگزار کرده اند در دیداری دوســتانه به مصاف هم رفتند.در این بازی این بارسلونا بود 
که توانست با یک  گل به پیروزی دست پیدا کند.تک گل آبی اناری ها را رافینیا با یک 
شوت دیدنی و زیبا به ثمر رساند. این هافبک برزیلی در بازی قبلی خود هم موفق به 
گلزنی شده بود تا ثابت کند که بهترین خرید تیمش بوده است.بارسلونا در این بازی از 
دیگر خریدهای جدید خود مثل لواندوفسکی، فرانک کسیه و کریستنسن هم استفاده 
کرد.رئال در حالی در این بازی شکســت خورد که کریم بنزما بهترین بازیکن خود را 

در اختیار نداشت.

گره زدن سابر به نام یک نفر کلید واژه ای ساختگی برای تخریب

 شمشیربازی قربانی فضای انتخابات شده است؟
جهان  قهرمانی  شمشــیربازی  مسابقات 
در حالــی در مصــر برگزار شــد که تیم 
ایران نتوانست نتایج قابل توجهی در این 

مسابقات کسب کند.
به گــزارش خبرنگار ورزشــی تســنیم، 
مسابقات شمشیربازی قهرمانی جهان در 
حالی در مصر برگزار شــد که ایران با ۱۴ 
شمشیرباز در اسلحه  فلوره، اپه و سابر زنان 
و اپه و ســابر مردان حاضر شد و در نهایت 
جایگاه هفتمی علی پاکدامن بهترین عنوان 

برای کاروان ایران در این میدان بود.
حضور فلوره با دو نماینده در بخش دختران

در این دوره از مســابقات فدراسیون با ۲ 
نماینده در اسلحه فلوره و آن هم در بخش 
بانوان حاضر شد که نمایندگان ایران  بدون 
پیروزی در مرحله گروهی موفق به صعود 
نشدند و نهایت هانیه خوشخواهی و زهرا 

کارگر در رده های ۱۱۰ و ۱۱۷ ایستادند.
نتایج بانــوان در بخش فلوره اگر چه قابل 
قبول نبود اما قابل پیش بینی بود چرا که 
بانوان ما در این بخش مدت ها اســت که 
میــدان جهانی را ندیدند و نمی توان توقع 
داشــت که به یکبــاره کار خاصی کنند. 
مطمئنا برای کســب نتایــج بهتر در این 
بخش لازم اســت تا بانوان در رویدادهای 
بیشتری حاضر شوند و با آمادگی بیشتر در 

میادین جهانی حاضر شوند.
نخستین حضور بانوان اپه در مرحله یک 

سی و دوم و حضور بازیکن 41 ساله
در مســابقات جهانی مصر و در اسلحه اپه 
بانوان عملکرد قابل قبولی داشــتند اعظم 
بختی برای نخستین بار در این اسلحه و در 
مسابقات قهرمانی جهان راهی جدول اصلی 
مسابقات شد و در نهایت در جایگاه شصت 
و ســوم ایستاد. مهســا پوررحمتی دیگر 

نماینده کشورمان نیز صد و هشتم شد. اپه 
زنان در بخش تیمی در رده ۳۲ ایستاد.

اما در مورد اپه مردان یک نقد بزرگ وجود 
داشت و برای کسی مشخص نشد که چرا 
یک بازیکن ۴۱ ساله به مسابقات قهرمانی 
جهان اعزام شد. محمد رضایی ۴۱ ساله در 
شرایطی راهی این رقابت ها شد که حتی از 
مرحله گروهی صعود نکرد و بازیکن بیست 
و یک ساله تیم نتیجه بهتری نسبت به او 
کســب کرد. این بازیکن در نهایت در رده 
۱۷۹ ایستاد که پایین ترین جایگاه در بین 
کل شمشیربازان ایران در این رقابت ها بود.

اگر قرار است فدراسیون هزینه کند و یک 
بازیکن بالای چهل ســال را به مسابقات 
اعزام کند که در نهایت ضعیف ترین نتیجه 
را هم در بین شمشیربازان اپه داشته باشد، 
بهتر نیست که یک ورزشکار جوان به جای 
او اعزام می شــد که حداقل اگر نتیجه ای 
کســب نمی کند، این میدان برای او یک 
محل کسب تجربه باشد؟ آیا اگر یک جوان 
اعزام شــده بود نتیجه ای بدتر این کسب 
می شــد؟البته فرجی، سرمربی تیم اپه در 
گفت وگو با تسنیم به این انتقاد پاسخ داد 
و گفت: این انتقاد درست است. در چندین 
اعزام ســعی کردیــم از تجربیات رضایی 
استفاده کنیم، به ویژه در بخش تیمی، ولی 
متأســفانه انتظارات ما برآورده نشد و وی 
در بحث فنی کمتر از انتظار ظاهر شد.  در 
مجموع او شمشیربازی شایسته ای است و 

افتخارات خوبی را کسب کرده است.
وی با اشــاره به در پیش بودن بازی های 
همبســتگی کشورهای اســامی خاطر 
نشان کرد: در حال حاضر و برای بازی های 
کشورهای اسامی لازم است تا تغییراتی 
را در بدنه تیم داشته باشیم. این تغییرات 

به سرعت اعمال می شود تا هم از پتانسیل 
بازیکنان جوان استفاده کنیم و هم اینکه 

نتایج بهتری بگیریم.
در این اسلحه محمد رضایی )۲۱ساله( و 
محمد رحیمــی به ترتیب در رده های ۹۵ 
و ۹۷ ایســتادند. در بخش تیمی نیز ایران 

چهل و دوم شد.
هفتمی پاکدامن در سابر؛ بهترین نتیجه 

بخش انفرادی
در اسلحه سابر دختران فائزه رفیعی موفق 
شــد تا جدول ۶۴ نفره و جــدول اصلی 
مســابقات صعود کند و در نهایت در رده 
ســی و نهم ایســتاد. پریماه برزگر، هفتاد 
و پنجم شد و  نجمه سازنچیان در جایگاه 
صد و شانزده  قرار گرفت و در نهایت تیم 

سابر دختران در رده ۲8 ایستاد.
با توجه به رنکینگ دختران ایران در اسلحه 
سابر و البته دو اسلحه دیگر مشخص بود که 
دختران ما با شمشیربازان بالای رنکینگ 
رو به رو خواهند شد و کار دشواری در پیش 
دارند اما در مجموع حضور آنها در مسابقات 
با صعود در رنکینگ جهانی همراه بود که 
تداوم حضور آنها در میادین مختلف کمک 
می کنــد تا جایگاه خود را ارتقا دهند و در 
آینده در گروه بندی شرایط بهتری داشته 
باشند. در پایان این مســابقات و با اعام 
رنکینــگ جهانی فائزه رفیعــی ۹۹ پله و 
پریماه برزگر 8۴ پله صعود کردند اما نجمه 
سازنچیان جایگاه خود را تنها سه پله ارتقا 

داد.
حاشیه سازی برای سابر قبل از مسابقات

در بخش سابر مردان شرایط متفاوت بود 
چرا کــه حتی از قبل از مســابقات تمام 
موضوعات حول این رشــته می چرخید. 
برخی از اهالی شمشــیربازی پیش از آغاز 

مسابقات ســعی کردند تا با عنوان کردن 
اســم این رشــته در مصاحبه های خود و 
دردانه جلوه دادن ســابر در فدراســیون 
سابریست ها را تحت فشار روانی قرار دهند 
البته کادر فنی تاش کرد تا این موضوعات 
تمرکز بازیکنان را بر هم نزند اما ظاهرا این 
موضوعات تا حدودی تاثیر خود را داشت 
بــه طوری که امین قربانــی پس از پایان 
مسابقات در گفت وگو با تسنیم گفت: آنقدر 
فشار و ترس از نباختن در بچه های ما زیاد 
شده که عملکرد آنها را کاهش داده است. 
این موضوع تا حدی روی عملکرد رهبری، 
فتوحی و مقداری هم پاکدامن تاثیر داشته 

است.
باخت ناباورانه سابر به ترکیه

در بخش انفــرادی این مســابقات علی 
پاکدامن عملکرد خوبی به نمایش گذاشت 
و  تــا مرحله یــک چهارم نهایــی و پای 
کسب مدال پیش رفت اما با شکست برابر 
شمشیرباز گرجســتانی از صعود به نیمه 
نهایی باز ماند و در نهایت با کسب جایگاه 

هفتم به کار خود پایان داد.
محمد رهبری اما در حد نام و تجربه خود 
ظاهر نشد و در جدول ۶۴ نفره برابر نماینده 
مصر با نتیجه ۱۵ بر ۱۰ شکست خورد و 
در جایگاه چهل و هفتم ایستاد. موضوع و  
نگرانی که در مورد رهبری وجود دارد این 
اســت که این شمشیرباز بعد از مسابقات 
المپیک هنوز نتوانسته به روزهای اوج خود 
بازگردد. ســرمربی تیم سابر کشورمان در 
پاسخ به این سوال تسنیم که چه برنامه ای 
برای بازگرداندن رهبری به روزهای اوجش، 
دارید، تصریح کرد: فشار روانی خاص و ترس 
از باخت در چند مسابقه است که گریبانگیر 
رهبری شده است. ما او صحبت کردیم و 

چون مسابقات ما پشت سر هم بوده فرصت 
ریکاوری روانی برای او ایجاد نشده است. او 
بازیکن بزرگی  است و نمی خواهد در این 
شرایط باشد. با او صحبت کردیم و به امید 
خدا ســعی می کنیم او را به روزهای اوج 

خود باز گردانیم.
محمد فتوحی برابر درشویتز از آمریکا و نفر 
نهم رنکینگ این مسابقات با نتیجه ۱۵ بر ۶ 
شکست خورد و در رده پنجاه وششم جدول 

مسابقات ایستاد.
 نیما زاهدی، شمشیرباز جوان تیم سابر هم 
که اولین حضور خود در مسابقات جهانی 
را تجربه می کرد موفق به صعود به جدول 
۶۴ نفره نشــد و در جایگاه شصت و پنجم 

قرار گرفت.
اما در بخش سابر تیمی اگر چه ایران موفق 
شد آمریکا را شکســت دهد اما شکست 
برابر ترکیه در مرحله یک هشــتم نهایی 
یک شوک محسوب می شد. قربانی در این 
خصوص گفت: نباید به ترکیه می باختیم و 
انتظارات به قدری از تیم ما بالاست که هیچ 
توجیهی برای شکست مقابل ترکیه نداریم . 
اما اگر نگاهی به آمار و اطاعات داشــته 
باشیم، می بینیم در کمتر از یک ماه پیش 
ترکیه با همین بازیکنان ایتالیا،گرجستان و 
فرانسه را شکســت داده و سوم اروپا شده 

است.
موضوعی که در مورد سابر تیمی وجود دارد 
این است که در مقابل ترکیه بازیکنان در 
حد نام و  تجربه خود ظاهر نشــدند و این 
موضوع حتما باید توسط کادر فنی بررسی 
شود. البته نباید فراموش کرد که سابر ایران 
در دوران پوست اندازی و جوان گرایی قرار 
دارد و مجتبی عابدینی ۳8 ساله جای خود 

را به یک بازیکن جوان داده است.

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . برابر رای شـماره 
140060306271001098 هیـات  موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیت ثبتی 
اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتـی حـوزه ثبـت 
ملـک مشـهد منطقـه پنـج تصرفـات مالکانـه بلامعـارض متقاضی آقـای عباس 
کرمانـی فرزنـد اکبر در ششـدانگ یک محوطه محصور مشـتمل بربنـای احداثی 
بـه مسـاحت  1149/5 متـر مربـع قسـمتی از پـلاک 50  اصلـی بخـش 9  واقـع 
در آوینـی 34 بیـن جـلال آبـادی 7و7/1 پـلاک 115 خریـداری از مالک رسـمی 
آقـای حسـن سـالم محـرز گردیده اسـت. لذا بـه منظور اطـلاع عمـوم مراتب در 
دو نوبـت بـه فاصلـه 15 روز آگهـی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به 
صـدور سـند مالکیت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند مـی توانند از تاریخ انتشـار 
اولیـن آگهـی به مـدت دو ماه اعتـراض خود را به ایـن اداره تسـلیم و پس از اخذ 
رسـید، ظـرف مـدت یـک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتـراض، دادخواسـت خـود را به 
مراجـع قضایـی تقدیـم نماینـد. بدیهی اسـت در صـورت انقضای مـدت مذکور و 
عـدم وصـول اعتراض طبـق مقررات سـند مالکیت صـادر خواهد شـد م.الف819 

تاریـخ انتشـار نوبـت اول: 1401/5/3. تاریخ انتشـار نوبـت دوم: 1401/5/18
بشیرپاشائی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک  منطقه پنج مشهد

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . برابر رای شـماره 
140160306271000957  هیـات  موضـوع قانـون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتی 
اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتـی حـوزه ثبـت 
ملـک مشـهد منطقه پنـج تصرفات مالکانـه بلامعارض متقاضی آقـای علی اصغر 
حسـن پـور فرزنـد براتعلی در ششـدانگ یـک  زمین  مزروعی به مسـاحت 4300 
متـر مربـع قسـمتی از57  اصلی بخـش  9 واقع در انتهای بلـوار آوینی 57 خیابان 
مسـتضعفین خریـداری از مالـک رسـمی آقـای حسـین اسـماعیلی نمـدان محرز 
گردیـده اسـت. لـذا بـه منظـور اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبـت بـه فاصله 15 
روز آگهـی مـی شـود در صورتـی کـه اشـخاص نسـبت به صـدور سـند مالکیت 
متقاضـی اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی به 
مـدت دو مـاه اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخذ رسـید، ظرف 
مـدت یـک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت خـود را به مراجـع قضایی 
تقدیـم نماینـد. بدیهـی اسـت در صـورت انقضـای مـدت مذکـور و عـدم وصول 
اعتـراض طبـق مقررات سـند مالکیت صادر خواهد شـد. م.الف817 تاریخ انتشـار 

نوبـت اول: 1401/5/3. تاریـخ انتشـار نوبـت دوم: 1401/5/18
بشیرپاشائی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک ناحیه پنج مشهد

511/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . برابر رای شـماره 
140160306271000959 هیـات  موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیت ثبتی 
اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتی حـوزه ثبت ملک 
مشـهد منطقـه پنج تصرفـات مالکانه بلامعارض متقاضی  آقای حسـین حسـینی 
اسـکندری فرزنـد علـی محمـد در ششـدانگ یـک قطعـه زمیـن  مزروعـی بـه 
مسـاحت 9166 متـر مربـع قسـمتی از پلاک 57  اصلی بخـش  9 واقع در انتهای 
بلـوار شـهید آوینـی خیابان مسـتضعفین خریداری از مالک رسـمی آقای  حسـین 
اسـماعیلی نمـدان محـرز گردیـده اسـت. لـذا بـه منظور اطـلاع عمـوم مراتب در 
دو نوبـت بـه فاصلـه 15 روز آگهـی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به 
صـدور سـند مالکیت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند مـی توانند از تاریخ انتشـار 
اولیـن آگهـی به مـدت دو ماه اعتـراض خود را به ایـن اداره تسـلیم و پس از اخذ 
رسـید، ظـرف مـدت یـک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتـراض، دادخواسـت خـود را به 
مراجـع قضایـی تقدیـم نماینـد. بدیهی اسـت در صـورت انقضای مـدت مذکور و 
عـدم وصـول اعتـراض طبق مقررات سـند مالکیت صـادر خواهد شـد. م.الف815 

تاریـخ انتشـار نوبـت اول: 1401/5/3. تاریخ انتشـار نوبـت دوم: 1401/5/18
بشیرپاشائی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

511/4آگهی  قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی حوزه ثبت تایباد

نظـر بـه دسـتورمواد1و3 قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت  اراضی و سـاختمانهای 
فاقد سـند رسـمی مصـوب 1390/9/20  امـلاک متقاضیان کـه در هیات موضوع 
مـاده یـک قانـون مذکـور مسـتقر در بخـش 14 مشـهد واحـد ثبتـی شهرسـتان 
تایبـاد مـورد رسـیدگی وتصرفـات مالکانـه و بلامعـارض آن محـرز و رای لازم 
صـادر گردیـده جهـت اطـلاع عموم به شـرح ذیـل آگهی میگـردد: خانـم فاطمه 
نیـازی معصـوم آبـادی بـه شناسـنامه شـماره 130  کـد ملـی  0731397215 
صـادره تربـت جـام فرزنـد تـاج محمـد در ششـدانگ یکبـاب منـزل و مغـازه  به 
مسـاحت 90 متـر مربـع پلاک شـماره 48  فرعی  از 251 اصلی واقع در خراسـان 
رضـوی  بخـش 14 مشـهد حـوزه ثبت ملـک تایبـاد  از محل قسـمتی از مالکیت  
شـهرداری  تایبـاد و قسـمتی از پـلاک **کلاسـه 28-1401  .لـذا بـه موجـب 
مـاده 3 قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند 

رسـمی و مـاده 13 آئیـن نامـه مربوطـه این آگهـی در دو نوبت به فاصلـه 15 روز 
از طریـق روزنامـه کثیرالانتشـار  منتشـر تا در صورتیکه اشـخاص ذینفـع به آرای 
اعـلام شـده اعتـراض داشـته باشـند باید از تاریـخ انتشـار اولین آگهی  تـا دو ماه 
اعتـراض خـود را به این اداره  تسـلیم و رسـید اخـذ نمایند . معترضیـن باید ظرف 
مـدت یـک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتراض مبادرت بـه تقدیم دادخواسـت به دادگاه 
عمومـی محـل نماینـد و گواهـی تقدیم دادخواسـت بـه اداره ثبت محـل تحویل 
دهـد کـه در ایـن صـورت اقدامـات ثبـت موکـول بـه ارائـه حکـم قطعـی دادگاه 
اسـت و در صورتیکـه اعتـراض در مهلـت قانونی واصل نگردد یـا معترض گواهی 
تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محـل را ارائه نکنـد اداره ثبت مبـادرت به 
صـدور سـند مالکیـت مـی نمایـد و صـدور سـند مالکیت مانـع از مراجعـه متضرر 
بـه دادگاه نیسـت. تاریـخ انتشـار نوبـت اول: 1401/5/3. تاریخ انتشـار نوبت دوم: 

1401/5/18
غلامرضا آقازاده-رئیس ثبت اسناد و املاک تایباد

511/5آگهی  قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی حوزه ثبت تایباد

نظـر بـه دسـتورمواد1و3 قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت  اراضی و سـاختمانهای 
فاقد سـند رسـمی مصـوب 1390/9/20  امـلاک متقاضیان کـه در هیات موضوع 
مـاده یـک قانـون مذکـور مسـتقر در بخـش 14 مشـهد واحـد ثبتـی شهرسـتان 
تایبـاد مـورد رسـیدگی وتصرفـات مالکانـه و بلامعـارض آن محـرز و رای لازم 
صـادر گردیـده جهـت اطـلاع عموم به شـرح ذیـل آگهی میگـردد: آقـای محمد 
کاکـری بـه شناسـنامه شـماره 6704  کـد ملـی 0748406697  صـادره تایبـاد 
فرزنـد دوسـت محمـد در ششـدانگ یکبـاب منـزل بـه مسـاحت  190/16 متـر 
مربـع پـلاک شـماره 5256 فرعـی  از 251 اصلـی واقـع در خراسـان رضـوی  
بخـش 14 مشـهد حـوزه ثبـت ملـک تایبـاد  از محـل تمامـت مالکیت مشـاعی 
متقاضـی وقسـمتی از پـلاک تائیـد **کلاسـه 1401-9 . لـذا به موجـب ماده 3 
قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی و 
مـاده 13 آئیـن نامـه مربوطـه این آگهـی در دو نوبت بـه فاصلـه 15 روز از طریق 
روزنامـه کثیرالانتشـار  منتشـر تـا در صورتیکـه اشـخاص ذینفـع بـه آرای اعلام 
شـده اعتراض داشـته باشـند باید از تاریخ انتشـار اولین آگهی  تا دو ماه اعتراض 
خـود را بـه ایـن اداره  تسـلیم و رسـید اخـذ نماینـد . معترضیـن باید ظـرف مدت 
یـک مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتـراض مبـادرت بـه تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه 
عمومـی محـل نماینـد و گواهـی تقدیم دادخواسـت بـه اداره ثبت محـل تحویل 
دهـد کـه در ایـن صـورت اقدامـات ثبـت موکـول بـه ارائـه حکـم قطعـی دادگاه 
اسـت و در صورتیکـه اعتـراض در مهلـت قانونی واصل نگردد یـا معترض گواهی 

تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محـل را ارائه نکنـد اداره ثبت مبـادرت به 
صـدور سـند مالکیـت مـی نمایـد و صـدور سـند مالکیت مانـع از مراجعـه متضرر 
بـه دادگاه نیسـت. تاریـخ انتشـار نوبـت اول: 1401/5/3. تاریخ انتشـار نوبت دوم: 

1401/5/18
غلامرضا آقازاده-رئیس ثبت اسناد و املاک تایباد

511/6ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه
هیـات موضـوع قانون تعییـن تکلیف وضعیـت ثبتی اراضـی و سـاختمانهای فاقد 

سـند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانون و ماده 13 آئیـن نامه قانون تعییـن تکلیف وضعیت 
ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . نظر به دسـتور مـواد 1 و 3 
قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی 
مصـوب 1390/9/20 و برابـر رای شـماره 140160306006001733 هیـات اول 
موضـوع مـاده یـک قانـون مذکـور مسـتقر در واحد ثبتی حـوزه ثبت ملـک تربت 
حیدریـه تصرفـات  مالکانـه و بلامعـارض متقاضی خانم رعنا راسـتگو خورشـبری 
فرزنـد نعمـت الـه  به شـماره شناسـنامه 580  صـادره از تربت حیدریه نسـبت به 
ششـدانگ یکبـاب سـاختمان  بـه مسـاحت127/55 متـر مربـع ) یکصد وبیسـت 
وهفـت و پنجـاه و پنـج صـدم مترمربـع( قسـمتی از پلاکــ  33  فرعـی از اراضی 
یحیـی آبـاد  پـلاک 227  اصلـی دهسـتان اربعه واقـع در خراسـان رضوی بخش 
یـک حـوزه ثبـت ملـک تربـت حیدریـه خریـداری از ورثـه مالک رسـمی بی بی 
سـکینه سردسـته محـرز گردیـده اسـت. لـذا بـه موجـب مـاده 3 قانـون تعییـن 
تکلیـف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی و مـاده 13 قانون 
آئیـن نامـه مربوطـه این آگهـی در دو نوبـت به فاصلـه 15 روز از طریـق روزنامه 
محلـی و کثیرالانتشـار در  شـهرها منتشـر تـا در صورتیکـه اشـخاص ذینفـع بـه 
آرای اعـلام شـده اعتـراض داشـته باشـند بایـد از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی تا 
دو مـاه اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره ثبـت محـل وقـوع ملک تسـلیم و رسـید 
اخـذ نماینـد.  معتـرض بایـد  ظـرف یـک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتـراض مبادرت 
بـه تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محـل نمایـد و گواهی دادخواسـت به 
اداره ثبـت محـل تحویـل دهـد کـه در ایـن صـورت اقدامـات ثبـت موکـول بـه 
ارائـه حکـم قطعـی دادگاه اسـت و در صورتـی کـه اعتـراض در مهلـت قانونـی 
واصـل نگـردد یـا معتـرض، گواهـی تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی محل 
را ارائـه نکنـد اداره ثبـت مبـادرت بـه صـدور سـند مالکیـت مـی نمایـد و صدور 
سـند مالکیـت مانـع از مراجعه متضرر بـه دادگاه نیسـت. تاریخ انتشـار نوبت اول: 

1401/05/03 تاریـخ انتشـارنوبت دوم: 1401/05/19
سید امین موسوی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه
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صاحب امتیاز و مدیر مسئول :
حسین رفیعی

هشدار دانشمندان به ادامه خشکسالی های بی سابقه در جهان

 یک گروه بین المللی از دانشــمندان هشــدار دادند چنانچه 
اقدامی برای مهار گرمایش جهانی انجام نشود، خشکسالی های 
بی سابقه و دستکم پنج ساله تا میانه این قرن در چندین منطقه 

دنیا ادامه می یابد.
به گــزارش ایرنــا از روزنامه ژاپنی آســاهی شــیمبون، این 
پژوهشــگران از کشــورهای ژاپن، کره جنوبی، آمریکا و چند 
کشــور اروپایی تاکید کردند که بــه منظور به تاخیر انداختن 
شروع چنین شــرایط خشکســالی و همچنین کوتاه کردن 
طول دوره های خشکسالی، انجام اقداماتی برای کاهش انتشار 

گازهای گلخانه ای فوری مورد نیاز است.
براســاس این گزارش، بخش زیادی از این کار تحقیقی روی 
داده های جهانی مربوط به تغییرات در جریان رودخانه ها از سال 
۱8۶۱ تا ۲۰۰۵ میادی متمرکز بوده اســت. در همین زمینه 
الگوهای پیش بینی برای شبیه سازی روندهای آینده مربوط به 
تعداد روزهای خشکسالی در هر کدام از ۵۹ منطقه تعیین شده 

در جهان، ایجاد شد.
این دانشــمندان تاکید کردند: چنانچه انتشار گازهای آلاینده 
موســوم به گازهای گلخانه ای همانند شرایط امروز ادامه یابد، 
شــرایط بی ســابقه خشکســالی برای حداقل پنج سال ادامه 
خواهند داشــت، در هفت منطقه از جهان از جمله در اطراف 
مدیترانه ، آمریکای جنوبــی و خاورمیانه به یک هنجار و امر 
معمول تبدیل می شــود. شرایط مشابه خشکسالی همچنین 
تا پایان ســده جاری ۱8 منطقــه از جهان را تحت تاثیر خود 
قرار می دهد، خشکســالی  همچنین در کشور ژاپن متداول تر 

می شود.
یوسوکی ساتو از اعضای این گروه تحقیقاتی و استادیار دانشگاه 
علوم و فناوری کره جنوبی در این زمینه گفت: برای جلوگیری 
از تبدیل به هنجار شدن خشکسالی ها در جهان باید اقدماتی 

برای کاهش گازهای گلخانه ای انجام شود.
وی افزود: همچنین اقداماتی برای انطباق و ســازگاری جهت 
کاهش تاثیر تغییرات آب و هوایی باید در چند دهه آینده انجام 

شود.
نتایج این تحقیق در نشــریه علمی »نیچر کامیونیکیشــن« 
)Nature Communications( در کشور انگلیس منتشر 

شده است. 
هر چند برخی پدیده های طبیعی مانند آتشفشان ها نیز موجب 
افزودن دی اکسید کربن به اتمسفر زمین می شوند اما تحلیل 
دقیق این گاز آلاینده در جو زمین دانشمندان را به این نتیجه 
رساند که فعالیت های انسانی عامل اصلی انباشت گاز آلاینده 

در جو است. 
گازهای آلاینده ناشی از مصرف سوخت های فسیلی با انباشت 
در جو زمین با اثر گلخانه ای موجب به دام افتادن اشعه خورشید 
و بالا رفتن دما می شوند. در نتیجه تغییرات آب و هوایی شاهد 
بالا آمدن سطح آب دریا در مناطق ساحلی، توفان های شدیدتر، 
افزایش میانگین دما و توســعه بیابان زایی و کاهش مساحت 

سطح زمین قابل پشتیبانی از زندگی انسان هستیم. 
تغییــرات آب و هوایی نه تنها موضوعی انســانی، اقتصادی و 
مربوط به سامت و بهداشت است بلکه همچنین یک موضوع 
امنیت ملی نیز به شمار می رود. هیچ سازکار )مکانیسم( یا نهاد 
جهانی برای اجبار کشــورها به کاهش انتشار گازهای آلاینده 
وجــود نداردیکی از مســائل مهم سیاســت گذاری در جهان 
نحوه مقابله و کاهش مقیاس تغییرات اقلیمی اســت. در این 
زمینه رویکردهایی برای توسعه فناوری هایی به منظور افزایش 
بهره وری مصرف سوخت و استفاده از منابع تجدیدپذیر انرژی 
در پیش گرفته شده است.  اما به علت افزایش جمعیت و رشد 
اقتصادی در جهان، کاهش میزان مصرف انرژی بســیار دشوار 

رئیس سازمان فضایی خبر داد؛
پرتاب یک ماهواره به فضا در پاییز

رئیس ســازمان فضایی ایران 
گفت: یک ماهواره آماده پرتاپ 
داریم و احتمالا بتوانیم در سه 
ماهه پاییــز این پرتاپ را انجام 

دهیم.
به گزارش مهر، حسن سالاریه با 

حضور در برنامه »صف اول« با تاکید بر ضرورت حضور در فضا 
افزود: تقریباً بدون حضور در فضا حاکمیت کشورها زیر سوال 

است و حاکمیت کاملی نمی توانند داشته باشد. 
وی اضافــه کــرد: روزگاری فضا جنبه اقتــدار و رقابت بین 
کشــورهای ابرقدرت و به نوعی یــک زورآزمایی بود، قابلیت 
رسیدن به مدارات مختلف و ارتفاع های بالا را دارند و می توانند 
برنامه موشکی خودشان را توسعه دهند و حتی تهدیدهایی را 
از لحاظ فضایی بر کشورهای دیگری که در رقابت با آن ها بسر 
می بردند اعمال کنند، اما این روزگار سپری شده و اکنون فضا 

جزو جدایی ناپذیر حاکمیت کشورها شده است.
ســالاریه ادامه داد: به طور مثال مدیریت حوزه بســیار مهم 
کشاورزی که با امنیت غذایی مردم در ارتباط است امروزه بدون 
حضور در فضا خیلی گران تمام می شود و بسیار ناقص انجام 
می شود و فقط از طریق حضور در فضاست که می توانیم اشراف 
بســیار کامل و با ســرعت بالا در زمان کوتاه نسبت به سطح 
زیرکشت، آفت های مختلف کشاورزی، وضعیت خشکسالی و 
وضعیت آسیب هایی که به زمین های کشاوزری در اثر حوادث 

مختلف ایجاد شده داشته باشیم.
رئیس ســازمان فضایی ایران به کاربــرد امکانات فضایی در 
حوزه های ترافیک و حمل و نقل اشاره و اضافه کرد: مدیریت 
ترافیک و لجستیک، ترابری بار و مانند آن بدون حضور در فضا 
و بدون اشــراف اطاعاتی از فضا روی جاده ها و خطوط ریلی 

شدنی نیست.
سالاریه با بیان اینکه مسائل امنیتی و اشراف به مرزهای یک 
کشــور بدون حضور در فضا به کندی و بسیار ناقص صورت 
می گیرد، گفت: برای مثال در ارتفاع ۵۰۰ کیلومتر که بسیاری 
از ماهواره های سنجشــی ما قرار می گیرند و از آن ها استفاده 
می کنیم در بازه زمانی بســیار کوتاه ۹۰ دقیقه تا ۱۰۰ دقیقه 
یک بار زمین را دور می زنیم و می توانیم بارها و بارها از مناطق 
مختلف کشــور خودمان تصویربرداری کنیم و اگر تعداد این 
ماهواره هایمان بیشتر شود بازه زمانی که می توانیم این اشراف را 

داشته باشیم به مراتب کوتاه تر هم می شود.
وی با اشــاره به اینکه با ابزاری بجز امکانات فضایی نمی توان 
چنین کاری را انجام داد، تاکید کرد: برای ایجاد امنیت در مرزها 

حضور در فضا ضروری است.

خبر

علمی

علمی

یک شــرکت فعال از شرایط آب و هوایی گرم 
و خشــک امارات متحده عربی برای آزمایش 
فناوری هــای جدید کشــاورزی برای چنین 

محیط هایی استفاده کرده است.
به گزارش ایرنا از نشــریه »تایم«،   »اســکای 
مدیر  و  هم بنیانگــذار  کورتس« 
اجرایی شــرکت »پیور هاروست 
 Pure  ( فارمــز«  اســمارت 
 )Harvest Smart Farms

مســتقر در منطقه ای بیرون از 
ابوظبی – جایی کــه دمای هوا 
معمــولا از ۱۱۳ درجه فارنهایت 
)۴۵ درجه سانتی گراد( فراتر می رود – و تیم او 
از این محیط پرچالش برای آزمایش محصولات 
جدیــد کشــاورزی و فناوری هایی اســتفاده 
می کنند که ظرفیت بالقوه تغییر کشاورزی در 

مناطق با چالش آب و هوایی را دارند.
شرکت »پیور هاروست« همچنین محصولات 

کشاورزی برای ســوپرمارکت ها و رستوران ها 
در دبی و در سرتاسر منطقه ارایه می کند. این 
محصولات با مصرف آب کمتری تهیه می شوند 
که در یکی از خشــک ترین مناطق جهان این 

مساله بسیار مهم است.
کورتس این شرکت را درسال ۲۰۱۷ به همراه 
»محمد عدی« و »رابرت کاپستاس« تاسیس 
کرد. به گفته او، این مزارع در کشور امارات تنها با 
یک »پاورپوینت« شروع به کار کردند، اما شرکت 
بــه زودی ثابت کرد که بر چیزی بیش از وعده 
و وعید اســتوار است.  تحقیقات و نوآوری های 
فناورانه بنیان گذاران این شــرکت به ابداع یک 
فناوری کشــاورزی زیست محیطی اختصاصی 
منجر شــد. این فناوری ترکیبی از گلخانه های 
پیشرفته و مزارع عمودی است که آب و هوای 

باثبات را در طول سال تامین می کند.
اولین محصول گوجه فرنگــی در اوت ۲۰۱8 

کشت و اکتبر همان سال برداشت شد.

 پژوهشگران آمریکایی از مشاهده پرجرم ترین 
ستاره نوترونی شناخته شده تاکنون، در صورت 

فلکی »شیر« خبر دادند.
به گــزارش پایــگاه خبری ســاینِس نیوز 
)Science News(، بر اســاس مشاهدات 
جدید، یک ســتاره نوترونی به  ســرعت در 
حال چرخش در جنوب صورت فلکی شیر، 
پرجرم ترین ســتاره در نوع خود اســت که 
تاکنون دیده شده اســت. در ۱۱ ژوئیه )۲۱ 
خرداد(، پژوهشــگران در سایت 
arXiv.org گــزارش دادند که 

 ۰۶۰۷-PSR J۰۹۵۲ این ستاره
نــام دارد و وزن آن حدود ۳۵/۲ 
برابر خورشید است. راجر رومانی 
اخترفیزیکدان دانشگاه استنفورد، 
می گوید: این سنگین ترین ستاره 

نوترونی است که تاکنون دیده شده است.
رکورددار قبلی، یک ستاره نوترونی در صورت 
 PSR فلکی شــمالی کاملوپاردالیس بود که
J۰۷۴۰+۶۶۲۰ نام داشــت، و جرم آن ۰8/۲ 
برابر خورشید بود. اگر یک ستاره نوترونی بیش 
از حد بزرگ شود، به دلیل وزنش فرو می ریزد و 

تبدیل به سیاهچاله می شود.
او می گوید: این تعیین مرز میان چیزهای قابل 
مشاهده در جهان و چیزهایی است که همیشه 

در داخل یک سیاه چاله از ما پنهان هستند. 
یک ســتاره نوترونی که در مرز تبدیل شدن 
به ســیاه چاله اســت، تقریباً آن قدر سنگین 
است که دچار فروپاشی شود و در مرکز خود 
متراکم ترین ماده ای را دارد که ما می توانیم در 
کل جهان مرئی به آن دسترسی داشته باشیم.
هر بار که ستاره نوترونی می چرخد، پالسی از 
امواج رادیویی را به سمت ما ارسال می کند؛ 
بنابراین ستاره شناسان ستاره نوترونی را نیز 
به  عنوان یک تپ اختر )pulsar( طبقه بندی 
می کنند. اولین بار در سال ۲۰۱۷ گزارش شد 
که ایــن تپ اختر هر ۴۱/۱ میلی ثانیه یک بار 
می چرخد، ســریع تر از بیشتر تپ اخترهای 

دیگر.
تپ اخترها یــا تپَارها، ســتاره های نوترونی 
چرخانی هستند که با سرعت بسیار زیادی 
دَوَران کــرده و پالس هــای مداومی از انرژی 
تابشــی به همراه خطوط میدان مغناطیسی 

قوی از خود منتشر می کنند.

کاشت گوجه در بیابان با فناوری جدید کشاورزی 

کشف ستاره نوترونی با وزنی بیش از ۲ برابر خورشید


